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Diákképviselőnk a budapesti pártértekezleten
Kerékgyártó Júlia még csak

II. éves tanár „A” szakon, de 
neve már ismert az egyetemen. 
Diákjaink képviselőjeként 
részt vesz a budapesti pártér
tekezleten.

— Ü gy h a llo tta m , m á r  a 
g im n á z iu m b a n  je le n tő s  m o z
g a lm i m u n k á t  vég ezté l.

— A miskolci Földes Ferenc 
gimnáziumba jártam, ahol már 
kezdettől fogva alapszervezeti 
titkár, iskolai bizottsági tag 
voltam. Részt vettem a kollé-
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Házi TDK-konferencia
Az idei év első nagyszabású 

tudományos eseménye egyete
münkön a TDK házi konfe
rencia. A  b e érke ze tt m in teg y  
S0 do lgoza t 13 szek c ió b a n  k e 
rü l m eg v ita tá sra . A témák 
rendkívül széles skálát ölelnek 
fel, így nem volt irigylésre 
méltó a TDK Tanács helyzete, 
amikor a szekcióbeosztást ké
szítette.

Arra törekedtünk, hogy té- 
ma-homogén szekciókat alakít
sunk ki, s ahol lehet kerüljük 
el mind a versenyzők, mind a 
zsűrik' számára túlságosan ki
merítő nagyszekciókat. Ez 
Ugyanis korábban nem mindig 
tette lehetővé a dolgozatok ér
demi megvitatását.

A szekciók elnevezése szá
mos problémát vetett és vethet 
fel. Furcsának tűnhet, hogy 
miért v a n  eg y id e jű leg  v ilág -  
gazdasági, n e m ze tk ö z i  g a zda
sági k a p cso la to k , k ü lk e r e s k e 
d e lm i és n e m ze tk ö z i szekció . 
A magyarázat az előbbiekben 
rejlik. Találtunk olyan rende
zőelvet, hogy az ennek alapján 
létrejött szekciók dolgozatai 
egymástól kevésbé térnek el 
témában, mintha egy nagy
szekciót alakítottunk volna ki. 
Ez természetesen úgy vált le
hetővé, hogy 23 ilyen dolgozat 
érkezett!

Felhívnánk a figyelmet ar
ra, hogy a szek c ió ü lé sek  lá to 
gatása  n e m  tilos. S ő t! Nehezen 
lehet érdemi vitát elképzelni

akkor, ha csupán a zsűri és a 
versenyző(k) vannak jelen. 
Ezen túlmenően persze nem 
árt egy kis tapasztalatszerzés 
sem, amit aztán a következő 
TDK-konferencián, vagy eset
leg a diploma védésénél lehet 
felhasználni.

Az előbb említettek érdeké
ben ig a zo lt h iá n yzá sn a k  te k in 
tendő , ha  v a la k i T D K -szekc ió -  
lá toga tás m ia tt  m u la sz t  el 
szem in á r iu m o t.

A  ko n fe re n c ia  m á rc iu s 11-én  
10 óra ko r k e zd ő d ik  P a lá n ka t 
T ib o r  tu d o m á n y o s  re k to rh e 
ly e tte s  m e g n y itó  sza va iva l. E z
u tá n  K o m á i  Já n o s a k a d é m i
k u s  ta r t  e lő adást „G azdasági 
k é n y sze r  és a vá lla la t v is e lk e 
d ése” (A vállalat költségvetési 
korlátjáról) címmel. Az elő
adás jobb megértése végett 
mindenki figyelmébe ajánljuk 
az előadónak a K özgazdasági 
S ze m le  1978.9 szá m á b a n  m e g 
je le n t  „A h iá n y  ú jra te rm e lé se "  
c ím ű  c ik ké t.

11-én  d é lu tá n  m e g k e zd ő d 
n e k  a szek c ió ü lések , melyekre 
minél több látogatót várunk. 
A konferencia záróü lésére  
14-én p é n te k e n  k e rü l sor. Ek
kor ismertetik a zsürielnökök 
a szekciók munkáját, s kerü l  
sor a d íjk io sztá sra .

Jó versenyzést, sikert kívá
nunk minden résztvevőnek, 
tanulságos megragadó élmé
nyeket minden látogatónak!

TDK Tanács

Első éven eddig 25 évismétlő
Néhány napja végérvénye

sen lezárult az első félév, s a 
legeslegutolsó vizsgákon fel- 
borzolódott kedélyek is elcsi
tultak már. A dékáni hivatal
ban pedig készül a félév ered
ményét híven tükröző összesí
tés, amelyhez hasonlót most 
mi is próbálunk, a teljesség 
igénye nélkül, a „nagyérde- 
mű”-nek bemutatni.

Az alábbiak az elsőévesek 
eredményeire vonatkoznak. *

Erre a félévre 494 hallgató 
Iratkozott be. Ebből még októ
ber folyamán egy diák eltávo
zott közülünk (ő ugyanis a to
vábbiakban nem közgazdász
ként képzelte el az életét), hat 
pedig egészségügyi okokra va
ló tekintettel kért évhalasztást.

A  ja n u á r  25 -éve l lezá ru lt 
v izsg a id ő sza k  a la tt k é t  h a llg a 
tó t tö rö ltek , ő k  m á r  egyszer  
v o lta k  é v ism é tlő k . T ize n h a ta n  
p ed ig  ú jra  k e z d ik  az e lső  évet, 
m iv e l  e ze n  id ő b en  n ég y  tá rg y 
ból le tt  u tó v izsg á ju k .

Negyvenhat hallgató kért és 
kapott engedélyt halasztott 
vizsgára, illetve utóvizsgára. 
Ezekből öt betegség vagy bizo
nyos családi körülmények 
miatt kényszerült erre a léoés- 
re. A halasztást kértek közül 
n e g y v e n  egy  tá rg yb ó l, ha t p e 
d ig  kő t tá rg yb ó l te t t  rek to r i  
id ő sza k b a n  v izsgá t.

Az előbbi n e g y v e n  kö zü l 
h á rm a n  h a la sz tó k  v o lta k , 19-en 
d é ká n i, 18-an ped ig  re k to r i e n 
g ed é llye l re n d e lk e z te k . A „két 
tárgyasok” közül egy volt ha
lasztó, két dékáni és három 
rektori vizsgázó.

A negyvenhat „kérelmező
nek” a tantárgyak szerinti 
megoszlása a következő:

P o litika i gazda sá g ta n b ó l 2, 
g a zd a sá g tö r tén e tb ő l 3, gazd. 
fö ld ra jzb ó l 3, a n a líz isb ő l 35 — 
i t t  18 re k to r i  és 17 d é k á n i — , 
te rm e lé s tech n o ló g iá b ó l 1 és 
szá m ítá s te c h n ik á b ó l 8 — ez  
e se tb e n  3 r e k to r i  és 5 d é ká n i  
vo lt.

Számítástechnikából mind a 
nyolcán átmentek az utolsó 
vizsgán, analízisből már nem 
ilyen jó a helyzet. A rektori 
vizsgázók közül 9-nek, a déká
nival 2-nek nem sikerült. (Ezek 
különben még most folyamod
nak rektori engedélyért.)

Ez utóbbival kapcsolatban 
Halmai tanárnő megemlítette, 
hogy „régen” a vizsgaidőszak
ban nem volt utóvizsga, és az 
uv. vizsgák idején is csak ma
ximum két újabb lehetőség állt 
a hallgatók rendelkezésére 
Úgyhogy néhányan örülhet
nek, hogy nem akkor jártak 
egyetemre.

Végül: a beadott kérelmek 
szerint 25 ed d ig  az é v ism é tlő k  
szám a. Azért csak eddig, mert 
nem minden „számításba jöhe
tő” illető jelezte ilyen irányú 
igényét.

Tavaly: v izsg a id ő sza k  végén  
e lég te len  á tlag  58. ebből 26 
rek to r i, ille tv e  uv . késedelem . 
V ég ü l 26 é v ism é tlő . 5 törlés és 
8 évh a la sz tó .

Két évvel ezelőtt: 29 elégte
len átlag, 21 évismétlés, 8 tör
lés és 2 évhalasztó.

Szomorú, nem?
Madarász

Párfértekezietek
A kerületi pártértekezletet február 23-án tartották meg. 

Egyetemünket André Attila, Bedő Gyula, Blahó András, Csiz
madia Ernő, Kerekes Sándor, Kriszt Éva, Paizs János, Sel- 
meci Lajos és Szarvas László képviselte küldöttként, de meg
hívást kapott még Forgács Tibor és Kerékgyártó Júlia.

Megválasztották a kerületi - pártbizottság tagjait. Egyete
münkről Bedő Gyula (a vb tagja is lett), Kriszt Éva és 
Szarvas László került a pb-be.

A pártbizottság munkabizottságát is megválasztották. Az 
agitációs és propaganda bizottság tagja lett Bedő Gyula és 
Szarvas László, a gazdaságpolitikai munkabizottságba válasz
tották Forgács Tibort, a pártépítési munkabizottságba Kriszt 
Évát, míg a fegyelmi bizottságba Bessenyei Lajost.

Megválasztották a március 8—9-i budapesti pártértekez
letre a huszonöt küldöttet. Egyetemünket Csizmadia Ernő, 
Kerékgyártó Júlia és Szarvas László képviseli.

giumi diákbizottság munkájá
ban is.

— E g ye t n e m  e m líte tté l.  
M á r a g im n á z iu m b a n  tagja  
le tté l a p á rtn a k .

— Negyedikben keresett 
meg a párttitkárunk a gimná
ziumban, aki egyben patronáló 
tanárunk is volt. ö  ajánlott a 
pártba, az iskolai munkám 
alapján. Vele már korábban is 
sokat beszélgettünk, mindig 
segítségemre volt a KISZ-mun- 
kámban is. Tulajdonképpen 
neki köszönhetem az ajánlatot, 
én csak éltem a lehetőséggel.

— A  leg fia ta la b b  p á rtta g o k  
kö zé  ta rtozo l. M ily e n  fe la d a 
to k a t tu d sz  ta p a szta la to d , k o 
rod m ia tt  e lvá lla ln i?

A  legnagyobb baj, hogy 
keveset. De nem azért, mert 
nem szeretnék többet csinálni. 
Egyszerűen elsőben csak a ta
nulásra biztatott bennünket 
mindenki, legfontosabb fel
adatként ezt jelölték meg. A 
pártmunkát, mint mozgalmi 
munkát, mellékesnek tekintet
ték. Szóval nem vártak se tő
lem, se másoktól különösebb 
energiabefektetést. Most, má
sod éven a pártépítés területén 
dolgoztam, mint a tanárszakos 
HPCS bizalmija. Véleményem 
szerint a szakvezetőségnek 
jobban kellene támaszkodni 
az illetékes pártcsoport mun
kájára, jobban bíznia a tagok 
kapacitásában, aktivitásában. 
Még ha elsős tagokról van szó, 
akkor is.

— H a szó t k a p n á l a b u d a -

Feladatterv a nevelőmunka javítása
Az MSZMP IX. kerületi párt

végrehajtóbizottsága 1979. de
cemberében foglalkozott az if
júság eszmei-politikai nevelé
sének és a KISZ pártirányítá
sának a helyzetével az egyete
men. A kerületi párt-v-ágre- 
hajtóbizottság határozatának 

végrehajtására feladattervet 
dolgoztunk ki, amelyben a2 
egyetemi nevelő _ munka javí
tásával kapcsolatos legsürgő
sebb feladatokat rögzítettük.

Ennek megfelelően a párt- 
bizottság még e félévben felül
vizsgálja a KISZ pártirányítá
sára hozott határozatát. A párt
végrehajtóbizottság külön is 
foglalkozni kíván a hallgatói 
párttagok nevelésével, azáltal 
is, hogy részükre speciális te
matikájú pártoktatást szerve
zünk. A párt ifjúságpolitikai 
határozatainak egységesebb ér
telmezését és végrehajtását re
méljük azoktól a fórumoktól, 
amelyeket kommunista aktí
vák, illetve reszortfelelősök 
részére nevelési kérdésekről 
tartunk. A kollégiumi nevelő
munkát — fontossága miatt — 
a pártbizottság ,is megvizsgál
ja. A KISZ megváltozott irá
nyítási rendszerben a párt
irányításban megnövekszik a 
szaktanszéki pártcsoportok 
szerepe. Az értékelő taggyűlé
sek előtt minden KlSZ-alap- 
svervezeti titkárral leülnek a 
párt vezetőségek tagjai annak 
érdekében, hogy közösen tisz
tázzák az alapszervezeti mun

ka problémáit. A pártalap- 
szervezetek a következő idő
szakban minden kommunistá
nak a KISZ-munkát segítő 
pártmegbizatásokat is adnak.

A feladatterv rögzíti az ál
lami szervek feladatait is. 
Ezek között a szaktanszékek és 
a marxizmus tanszékek szá
mára fogalmaztunk meg konk
rétabb feladatokat. A szaktan
székek megbízást kapnak a 
hozzájuk tartozó szemináriumi 

.csoportokban folyó tanári ne
velőmunka koordinálására, se
gítésére. A marxizmus tanszé
kek feladata lesz, hogy rend
szeresen értékeljék a hallgatók 
vitakészségének, világnézeté
nek fejlődését.

A részértékeléseket a párt- 
bizottság ágit. prop. bizottsá 
ga összesíti. E félévben az óra- 
látogatások, tanszéki jelenté
sek, hallgatói véléményel 
alapján az állami vezetés érté 
keli az I. évfolyamon folyó ok 
tató-nevelő munka eredmé 
nyességét. A szakszervezet ; 
korszerű oktatási-nevelés 
módszerek szélesebb körű pro 
pagálását, a KISZ-bizottsáj 
pedig a KISZ-en belüli szer 
vezeti fegyelem megszilárdítá 
sát, a testületi irányító munkí 
javítását kapta feladatul. A: 
oktatói KISZ tagjait a kollé 
giumi nevelő munka és a köz 
művelődési feladatok hatéko 
nyabb segítésére kérte fel i

Jóváhagyták a klub féléves tervét
Az előző félév munkájának 

értékelésére és az idei első 
félév programjának, admi
nisztratív teendőinek elfoga
dására került sor a Közműve
lődési Bizottság február 22-i 
ülésén.

A bizottság első napirendi 
pontként elfogadta a 79/80-as 
tanév első félévéről szóló be
számolót. Eredményesnek ítél
te meg az előző félévet és kü
lön kiemelte a fesztiválok si
kerességét.

A továbbiakban áttekintet
ték az októberi ülés határoza
tainak megvalósítását (az 
egyik legfontosabb eredmény, 
hogy sikerült beszerezni 35 
milliméteres filmvetítőt — ez
zel technikailag is önállóvá 
válhatott a filmklub), vala
mint megvitatta és elfogadta 
az 1980-as költségvetést és a 
klub első féléves programter
vezetét. Mivel a tervezetet elő
ző számunkban már közöltük 
(ld. klubelőzetes”. Közgaz

dász 1980. február 21.), így 
most csak a költségvetés né

hány jellemző adatát ragadjuk 
ki. E szerint a tervezett évi ki
adás összege 2,1 millió forint, 
ebből több mint 70 ezer jut a 
filmklubnak; 135 ezer a jazz
klubnak; csaknem 40 ezer a 
Polvaxnak; 45 ezer az irodal
mi pódiumnak; 5 ezer a válla
latvezetők klubjának és 1 mil
lió a szombati klubnap Érde
mes megjegyezni, hogy a ren
dezvények közül, csak a film
klubnak, jazz-klubnak és a 
szombati klubnak van bevéte
le (igaz, ez utóbbi tervezett 
bevétele önmagában több 
mint 1,3 millió forint).

A művészeti csoportok idén 
összesen 316 ezer forinttal gaz
dálkodhatnak, a kollégiumok 
kulturális kiadásaira 70 ezer 
forintot szánnak.

Még ebben a félévben sor 
kerül a klub bútorainak felú
jítására is.

A Közművelődési Bizottság 
befejezésül megvitatta és el
fogadta az éves működésre 
vonatkozó határozati javasla
tot.

Elveszett illúziók, avagy 
exkluzív riport a Kinizsiből

p e sti p á r té r te k e z le te n , m ii  
m o n d a n á l?

— Ami jelen pillanatban 
a legjobban - foglalkoztat: a 
közgazdászképzés problémái
ról beszélnék.

Könnyű kritizálni a végzett 
közgazdászok felkészültségét. 
De előtte vissza kellene tekin
teni az alapokra! A képzés 
struktúrája igényelne — véle
ményem szerint — módosítást 
Ezt mi diákok tapasztaljuk 
legjobban a saját bőrünkön. 
Az egyes tantárgyak nem épül
nek egymásra, nincs köztük 
megfelelő kapcsolat. Most csak 
példaként említeném a tanár 
„A” szakosok pg oktatását. 
Köztudott, mi sokkal részlete
sebben tanuljuk. Bizony gyak
ran hivatkoznak a tananyag
ban olyan filozófiai tézisekre, 
mely csak egy-két évvel ké
sőbb szerepel a tantervűnk
ben. Vagy itt van még egy 
probléma: a tananyag korsze
rűsítésnél a korszerűsítés 
gyakran csak szimbólikus jel-, 
legű. A régi könyvekből túl 
sokat vesznek át. Ezen kívül 
oda kgne figyelni, hogy a 
könyvtár beszerzési alapját 
miért csökkentik? A külföldi 
szakkönyvek csak esetenként I 
szerezhetők be, a kötelező iro- I 
dalom is csak kis példány- 1 
számban áll a rendelkezésünk- 1 

' re. ""*•
Hát, azt hiszem, valami 

■ ilyesmit mondanék.
’ — S a z t h isze m ,, n e m  a la p 

ta la n u l.
B.É.

Lift: — gyalogolni jó!Televízió: — csak vízió ...Stúdió: —  a la Petőfi Rádió?
A Kinizsi kollégium mosto

hán kezelt árva harmadikosai 
mivel köztük mindmáig nine 
vállalkozó szellemű zsurnalisz
tánk, megbíztak, hogy írja! 
már szállásuk keserű gondjai
ról. „Jól van” — válaszoltam 
Bár amit tudunk a kérdések
ről, azt az illetékesek is tud 
ják, de megpróbáljuk, háthí 
megkeményedett a tavalyi bor 
só és ledönti a falakat.

A rossz nyelvek (a legjobl 
informátorok) szerint a 6 . é 
7. emeleteken olyan diákok i, 
vannak, akik ebben a szorgal 
mi időszakban még nem látó 
gatták meg egyetemünk okta 
tási létesítményeit, mi több, 
Kinizsi épük tét sem hagytál 
el. Három hónapja nem műkő 
dik a lift. Mivel a postás ner 

.viszi fel az újságokat és Tele 
víziót még nem fedezték fel 
Kinizsiben — vagy ha igei 
akkor kilopták belőle a kép 
csövet!? — bajtársaink csa 
azoktól kaphatnak sejtelme

információkat a világról, akik 
mé bírják a lépcsőmászást. A 
hírhozók egyike hegymászó 
ambíciókkal rendelkezik, rá 

1 még sokáig számíthatnak. A 
többi lépcsőmászónál azonban 
aggasztó elkedvetlenedés ta- 

i pasztaiható. Elképzelhető, hogy 
i a probléma idültté válása so- 
i rán a helyzet tovább súlyosbo- 
■ dik. Nagy valószínűséggel a 

következő konstrukció fog ki- 
• alakulni (realizálódni). »
1 Az I. emeleten lakók járnak 
: majd bevásárolni a közértbe 
' és a Pipába, ők látogatják az 
1 egyetemi programokat és az 
’ újságosstandokat. Az emeletek 
, között konstruktív vertikális 

váltó fog kialakulni. A II. eme- 
s let lakói lemennek az I. eme- 
s letre a szállítmányokért A III.

emelet lakói a II.--ra, és így to
vább. A VII. emelet gazdáinak 
csak a VI.-ra kell képcsőzniük 
a nagyvilág híreiért.

Csoportom kollégista tagjai
ból rögtönzött sajtókonferen
ciát hívtam össze.

Hadd idézzem fel a sajtó- 
tájékoztató érdemi részét.

— Kedves Barátaim! Mon
dok három szót kérek tőletek 
1— 1 mondatos hozzáfűzniva
lót. Tehát: televízió, lift, stú
dió. — A reagálások e- 'síkú- 
sága megdobogtatta szívemet. 
Egységben a siker záloga. 
Nincs, nincs, nincs! Csak egy 
kislány. Ügyet Lenke örven
dezett a lift állóeszközzé válá
sának. Most legalább nem mér
gelődöm, nem hívják el min
dig előlem a liftet — büszkél
kedett bájos mosollyal.

Komolyra fordítva a szót, 
teljes mértékben egyetértek 
azzal a közlekedésszakos hall
gatóval, aki szerint a televízió 
léte vagy nemléte — politikai 
kérdés! Főleg az egy politikai
gazdasági jellegű egyetemen. 
Nem szabad elfelejteni, hogy a 
televízióban nemcsak bűnügyi 
filmeket vetítenek, hanem gaz
dasági műsorokat és aktuális 
híradókat is. Ügy vélem, eh
hez nincs több hozzátennivaló.

A Stúdióval már árnyaltab
ban kell foglalkozni. Sokan 
amikor kifogásolják az önálló, 
diákéletről szóló műsorokat, 
vagyis igényüket fejezik ki 
iránta, azt is beismerik, hogy 
azok elkészítésére nincs jelent
kező. fgy, a hallottak alapján 
a gazdag felszerelés kihaszná
latlan a kollégiumi közösség 
számára. A kollégiumi Stúdió 
a vélemények szerint jelenleg 
nem önálló koleszrádió, hanem 
átjátszóadó. A három közül ez 
az egy probléma az, amelyen 
csak a diákok segíthetnek.

Balázs



Külpolitikai pártaktíva
Külpolitikai témában tartót- lyettes vezetője volt. Beszá- 

tak pártaktívát egyetemünkön mólójában elsősorban nap
február 27-én. A meghívott , . ,  ,
előadó Horn Gyula, az MSZMP Jain^  legkenyesebb kérdésé- 
KB külügyi osztályának he- vei,

az enyhülés látszólagos megtorpanásával
foglalkozott. Mint mondotta, 
az alapvető probléma a nem
zetközi életben uralkodó bi
zonytalanság, sőt, bizalmatlan
ság (pedig különösen ez utóbbi 
nélkül elképzelhetetlen hosszú 
távú stabil külpolitikai együtt
működés). A folyamat tulaj
donképpen a Carter-adminiszt- 
ráció hivatalba lépése óta tart: 
1977-től vált jellemzővé a ki
számíthatatlan, gyakran egy
másnak is ellentmondó dönté
sek váltakozása az emerikai 
külpolitikában. Közismert a 
SALT II körüli huzavona, m e-, 
lyet Vance 1977-es moszkvai 
útja először csaknem felborí
tott, majd ezt követően kétéves 
tárgyalássorozat, és közel 350 
kompromisszumos megállapo
dás Vezetett el a tavalyi Brezs- 
nyev—Carter találkozóig, s az 
egyezmény aláírásáig. Mégis, 
rá néhány héttel a washing
toni kormány kirobbantotta a 
„kubai válságot”, a tiltakozó
kampányt a szovjet katonai 
szakértők kubai jelenléte el
len, s ezzel a SALT ratifikálá
sát már ekkor kérdésessé tet
ték. Ugyancsak 1979-bén Gro- 
mikó és Vance között látszólag 
rendkívül pozitív párbeszéd 
folyt Közel-Keletről, egyebek 
között kölcsönösen elismerték

a palesztin kérdés rendezésé
nek szükségességét —, néhány 
héttel ezután az amerikai véd
nökséggel született Szadat— 
Begin békemegállapodás már 
jóformán teljesen figyelmen 
kívül hagyta ezt a problémát.

Ezek, és az ehhez hasonló 
lépések fokozták a bizonyta
lanságot, rendítették meg az 
amerikai fél iránti bizalmat, és 
váltak' mindinkább tehertéte
lévé az addigi enyhülési folya
matnak. („Még a másik fél 
esetleges «■keményebb« külpo
litikai magatartását is köny- 
nyebb elviselni — mondotta 
Horn elvtárs — mint a bizony
talanságot, az adott politika 
kiszámíthatatlan váltakozá
sát.”)

Egyébként a „kemény vonal” 
jeleiben sincs hiány. A NATO 
tavaly decemberi döntése az 
eurorakéták felállításáról kife
jezetten a feszültség fokozását 
jelenti, annál is inkább, mert 
hosszú idő után először sike
rült megvalósítani a teljes nyu
gati (nyugat-európai és ameri
kai) egységet, s ráadásul egy 
ilyen fontos kérdésben. A szo- 
cialistá diplomácia, mindenek
előtt a Szovjetunió pillanatnyi 
törekvése, hogy tárgyalásos 
úton elérje azt: ne kerüljön 
sor a határozat végrehajtására.

Az afganisztáni eseményeket kommentálva
az előadó emlékeztetett arra, 
hogy a segélynyújtási szerző
dés megkötésére az afgán kor
mány kifejezett kérése nyo
mán került sor, amit számukra 
részben a belső polarizáltság, 
részben a 78-as forradalmat 
követő külső veszélyeztetettség 
indokolt. A megállapodás óta 
14 alkalommal kérték a szov
jet kormány segítségét, míg 
végül tavaly decemberben, el
sősorban a nyilvánvaló pakisz
táni nyomás ellensúlyozására 
a szovjet fél eleget tett szerző
désben vállalt kötelezettségé
nek.

Figyelemre méltó, hogy az 
«ezt elítélő nyugati reagáláshoz 
az el nem kötelezett országok

jelentős része is csatlakozott — 
ez többek közt arra utal, hogy 
az amerikai kormány koránt
sem veszítette el minden pozí
cióját e területen. Viszont nyil
vánvaló, hogy a kérdés meg
ítélésében nincs egység, még a 
nyugat-európai szövetségesek 
között sem. Az első amerikai 
lépések egy szélesebb körű 
bojkottot, valamennyi együtt
működés-tárgyalás felfüggesz
tését célozták, azonban a mér
sékeltebb nyugati partnerek 
részéről hamar érezhetővé 
vált egy igen erős, fékező ha
tás. Jellemző például, hogy bár 
a szovjet lépés politikai meg
ítélésében valamennyi nyuga
ti állam egységes, azonban a

Magyarázkodás
A Népszava február 22-i 

számában „Az egyetem fele
lőssége” c. cikk keretében ve
lem készített interjú félreérté
sekre alkalmat adó pontatlan
sággal jelent meg.

Az Oktatási Minisztérium 
szervezésében széles körű, el
mélyült elemzések készültek 
felsőoktatásunk helyzetéről. 
A személyi és anyagi feltéte
lekkel foglalkozó munkabi
zottság vezetőjeként részt vet
tem e vizsgálódásban, mely so
rán több kedvezőtlen jelenség, 
negatív tendencia is megfogal- 
mozódott. így pl. egyértelmű
en megállapítható a felvételi 
rendszer hiányossága, az okta
tási folyamatba épülő szelek
ciós mechanizmus elégtelensé
ge. A nevelési munka eredmé
nyessége éppen úgy kívánni
valót hagy maga után, mint a 
gyakorlat-orientált képzés. 
Gyakori az elméleti oktatás 
elméletieskedéssel való helyet
tesítése. Az intézményi és tan
széki hálózat szétaprózódott. 
Sok a szubjektív okokra visz- 
szavezethető párhuzamos és 
árnyék-tanszék. A hároméves 
vezetői periódusok nem segí
tik a koncepcionális vezetői, 
munkát. A kutatóintézetek 
(egyes szakmákban a gyakor
lati munkahelyek) kedvezőbb 
anyagi feltételei, külföldi kap
csolatai elvonzzák a kiemelkedő 
egyetemi oktatókat és ezzel 
nemkívánatos kontraszelekció 
jön létre.

Az említett negatív jelensé
gektől nem mentes a gazdasági 
felsőoktatás sem, többé-kevés- 
bé érvényesülnek ezek egyete
münkön is. Megítélésem sze
rint nem tekinthető megol
dottnak pl. a gazdasági felső- 
oktatás szervezetileg szétvált 
kétfokozatú képzési rendje 
sem. E területen olyan 
— nemzetközi gyakorlatban 
már megvalósult — rendszer 
látszik megoldásnak, ahol a 
jelenleginél lényegesen kisebb 
létszámra méretezett egyetemi

szintű képzés szervesen ráépül 
a gyakorlatias főiskolai képzé
si szintre. Ez esetben termé
szetesen a jelenlegihez képest 
éppen fordított struktúrában 
kellene oktatni. Vagyis az ál
talánosító elméleti szintézis
nek a képzési idő utolsó sza
kaszára kellene' kerülni. A 
tantárgystruktúra ilyen jellegű 
megfordítása — véleményem 
szerint — mai oktatási sziszté
mánkban is hasznos lenne. El
sősorban didaktikai megfonto
lásból, de akár azért is, mert 
így a csak néhány szemesz
tert elvégzők is gyakorlatban 
hasznosítható ismerettel ren
delkeznének. (Persze, az ennél 
lényegesen kisebb struktúra
változtatással szemben meg
nyilvánuló ellenállás tapaszta
latai nem teszik valószínűvé 
gyakorlati megvalósítását.)

Eddig az interjú — tartalmi
lag helyesen. S most hadd fűz
zem hozzá azt a meggyőződé
semet, hogy az elmúlt évek 
során a tanári és docensi lét
számarány emelkedésének bű- 
vületében nem fordítottunk 
kellő figyelmet az egyete
münkre is jellemző kontrasze
lekciós jelenségre. Az utóbbi 
6—8 évben csak az Általános 
Közgazdasági Kar vezető okta
tói közül olyan felkészültségű- 
ek mentek más munkahelyre, 
mint Andics Jenő, Bertóti 
László, Erdős Tibor, Hágel- 
mayer István, Kahulits László, 
Kemenes Ernő, Nemes Ferenc, 
Simái Mihály és ezzel a név
sornak még nincs vége. Igaz, 
hogy a kilépés indítéka kü
lönböző volt, igaz hogy többük 
egyetemi oktatói kapcsolata 
megmaradt, de az is igaz, hogy 
távozásuk tovább erősítette azt 
a tendenciát, mely szerint az 
egyetemen oktatott gazdasági 
ismeretek egyre nagyobb há
nyadára jellemző, hogy kie
melkedő szaktekintélyeinek 
nem egyetemünk a munkahe
lye.

Dr. Stark Antal

gazdasági szankciókhoz, már 
csak Kanada, Űj-Zéland és 
Anglia csatlakozott. Viszont 
az NSZK kifejezetten kiállt az 
enyhülés folytatása mellett és 
nemcsak nyilatkozatokban, 
deklarációkban: mind a nyu
gatnémet kormány, mind az 
SPD részéről rendszeres inten
zív konzultáció folyik az ame
rikai kormánnyal. Az ok nyil

ván egyrészt az NSZK keleti 
gazdasági érdekeltségeiben rej
lik, másrészt „európai” mivol
tában, politikai, földrajzi „test- 
közelségében” és érzékenysé
gében. „Persze nem szabad 
megfeledkezni arról sem — je
gyezte meg Horn Gyula —, 
hogy a nyugati szövetségi 
rendszer is bizonyos fokig kö
telezi a tagokat egyfajta közös 
álláspont képviseletében.”

A szovjet-amerikai párbeszéd
a januári holtpont után — gya
korlatilag teljesen megszakadt 
akkor a politikai kontaktus — 
ismét feléledt, még pedig igen 
intenzíven. Ami a SALT II. 
sorsát illeti, Carter úgy, nyilat
kozott, hogy a kérdésről való 
végleges döntésig szigorúan 
tartani fogják magukat az ab
ban leírtakhoz. Nagyobb prob
léma viszont, hogy amíg a 
SALT II. elfogadása nyitott 
kérdés, addig a SALT III. ügye 
is teljesen bizonytalan.

Komoly erőpróbának ígér
kezik az idén esedékes madri

di konferencia, ami ráadásul 
egybeesik az NSZK-beli és az 
amerikai választásokkal. Van
nak vélemények, melyek en
nek megtartását is felesleges
nek tartják, szerencsére a 
többség kiáll mellette, egyebek 
közt a szocialista diplomácia is 
a konferencia feltétlen meg
tartását szorgalmazza. Végül is 
a mai bonyolult helyzet mel
lett nem hogy a konfrontációt, 
de m£r a politikai párbeszédek 
hiányát sem engedhetjük meg 
magunknak.

Március 8: nemzetközi nőnap

Szahózervezeti u n n e i? p ó e c j .

A hagyományoknak megfe
lelően az egyetemi szakszerve
zet idén is megemlékezik a 
hölgyekről. Március 7-én, pén
teken 1 órakor a klubban Csá
ki Csaba, az ipar kar dékánja

köszönti a nőket, majd kultu
rális műsorral igyekeznek fe
lejthetetlenné tenni e neveze
tes napot a szebbik nem szá
mára.

Felhívás!
Kedves Egyetemi Ifjúság és 

mindenki, aki itt él és dolgo
zik az öreg falak. között.

Mi a házi műhely dolgozói 
kéréssel fordulunk Önökhöz, és 
bízunk abban, hogy megértés
sel támogatják munkánkat, 
ami végső soron a nyugodt ta
nulásuk alapfeltétele. Kérjük 
segítségüket, hogy az egyetem 
berendezési tárgyait rendelte
tésüknek megfelelően használ
ják. Gondolunk itt a mellék- 
helyiségekre, sok, ok nélkül 
összetört vécécsészére, mosdó
ra, leszakított vécétartályra, 
égve hagyott lámpákra, nyitva 
hagyott ablakra, melyet a szél 
csap be úgy, hogy ki is törik.

Gondolunk a kollégiumi és 
egyetemi bútorokra, szekrény- 
és ajtózárakra, vízcsapokra, 
melyeket igyekszünk a kollé
gium lakói számára állandóan 
rendben tartani, hogy tanulá- 
zuk zavartalan legyen!

Talán érdekli Önöket, hogy 
az egyetem és a négy kollé
gium, a fentiekben felsorolt 
meghibásodásait, ezen túlme
nően a menza és az egész fű- 
tési-világítási-víz-csatornahá

lózat javítását, karbantartását 
12 szakmunkás látja el, sok
sok fáradsággal, igyekezettel.

Munkánk megbecsülésének 
és értékelésének legszebb ho
noráriuma lenne, ha felhívá
sunk meghallgatásra találna 
mind a magyar, mind a kül

földi fiatalok flőtt. Annál is 
inkább, mert milyen közgaz
dász, milyen vezető lesz abból, 
aki maga sem képes a társa
dalom értékeire vigyázni, azo
kat megbecsülni, úgy hogy az 
épületek és berendezések még 
sok generációt szolgáljanak ki.

Nem is kell külön monda
nunk — hiszen bizonyára tud
ják —, hogy az egész ország
ban, minden gyárban, üzem
ben, megfontolt, komoly taka
rékosság folyik, energiával, 
anyaggal egyaránt;.

Természetes, hogy egy isko
lában nem lehet 12—16 °C, 
mint a műhelyekben, termé
szetes, hogy írni, olvasni, szá
molni több fényre van szük
ség, mint a gyárakban a mun
kavégzéshez. De ha itt az egye
temen és a kollégiumokban — 
ahol tudjuk, nemcsak a lég
kondicionálás hiányzik — egy 
kicsivel több odafigyeléssel, 
jóindulattal milliós értékeket 
lehetne megtakarítani, akkor 
nagyon sokat segítenének.

Bízunk az egyetemi ifjúság
ban, a párt-, a KISZ- és egyéb 
szervezetek támogatásában, 
amely elsősorban saját ma
guknak, az országnak és nem 
utolsósorban nekünk a mű
hely dolgozóinak jelentene 
nagy-nagy segítségei

Megértésüket, támogatásu
kat előre is köszönik:

a házi műhely dolgozói

A Vörös Hadsereg napjára
A mikor egy kormánybizottság Moszkvában megtervezte az 

Orosz Szocialista Szövetséges Szovjet Köztársaság álla
mi címerét, a tervező a sarlón és a kalapácson kívül még egy 
jelképet kívánt a címerre rajzolni: egy kivont kard pengéjét. 
Ezzel akarta kifejezni, hogy Szovjet-Oroszország katonai ha
talom. Bár a kard Lenin indítványára lekerült a címerről, a 
szovjet hatalom fennállása óta többször is fegyverrel védte 
meg a szocializmust, nemcsak orosz földön, hanem más szo
cialista országban is. Maga a Vörös Hadsereg is háborúban 
alakult meg. Első nagy győzelmét 1918 február 23-án aratta.
A 'Pétervár' felé törő német csapatokra ekkor sikerült először 
vereséget mérni. A Vörös Hadsereg születésnapját azóta min
den évben ezen a napon ünnepük. A polgárháborús helyzet
ben a szovjet köztársaság fegyveres erőinek szervezése hatá
rozott osztályelv alapján történt. Az 1918 júliusában elfoga
dott első szovjet alkotmány kimondta; a forradalom fegyve
res védelmének megtisztelő joga csak a dolgozókat illeti meg. 
így kerültek munkás és paraszt származásúak a Vörös Had.- 
sereg élére. Az ő kiképzésük céljából fejlesztették ki a kö
zép- és felsőfokú katonai tanintézetek hálózatát. Már 1918. 
februárjában megnyílt tíz vörös parancsnoki tanfolyam. Fo
kozatosan nőtt a Vörös Hadsereg katonáinak száma is. A  pol
gárháború vége felé több mint 300 ezer kommunista — a párt 
összlétszámának csaknem a fele — a Vörös Hadsereg sorai- * 
ban szolgált. Köztük volt körülbelül százezer magyar hadi
fogoly. 1919 elején a Vörös Hadsereg létszáma, már meghalad
ta az 1,5 milliót, 1920 elejére pedig az 5,5 milliót. A Vörös 
Hadsereg technikai hátrányát a forradalmi lendülettel sike
rült ellensúlyozni. Ennek eredményeképp 1920-ra az összes 
intervenciós haderőt kiűzték szovjet földről. A két világhábo
rú közti időszak a Vörös Hadsereg korszerűsítésének jegyé
ben telt el. A második világháborúban ez a hadsereg döntő 
szerepet vállalt Németország szétzúzásában. A haza védelmé
ért harcoló vörös katona ekkor lett az irodalom jellegzetes 
témája. A szovjet hadsereg ma a világ egyik legerősebb had
seregének számít. Technikai felszereléseivel biztosítja az erő- 
egyensúlyt, és a békés egymás mellett élést.
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Érdekviszonyok és politikai rendszer 

Magyarországon
Ez a címe a március 6-án, 

csütörtökön este 7-kor sorra 
kerülő POLVAX főműsorának, 
amelynek vendégei Schmidt 
Péter és Bihari Mihály, az 
MSZMP Társadalomtudomá
nyi Intézet munkatársai. A vi
tavezető Sándor Péter lesz, a 
tud. szoc. tanszékről. Előmű- 
sorként (fél 7 órai kezdettel) 
Galkó Bence összeállítását

hallhatjuk, amerikai költők 
verseiből.

Előzetesként közöljük to
vábbá, hogy március 20-án a 
Polvax témája a magyar gaz
daság pénzügyi és gazdasági 
külkapcsolata, meghívott ven
dég Bácskai Tamás, az MNB 
ügyvezető igazgatója, az elő- 
műsor pedig a Kaláka együt
tes lesz.

Jánusz^arccal
Érdekes cikket olvastam a minap a magyar ember sok- 

arcúságáról; van egy arca, amelyet családi vagy baráti körben 
ismernek, van egy másik, ezt a munkahelyén mutatja, egy 
harmadikat a gyűléseken, egy negyediket a szónoki emelvé
nyen. Röviden, a magyar embernek mostanában amolyan tér
beli Jánusz-arca van; minden oldalról, minden társadalmi vi
szonylatban más és más. Van-e egyáltalán igazi arca, igazi 
énje? Mi okozta a kívánalmaknak megfelelően variálható ke
verék emberek kialakulását, akiknek emberi-társadalmi kap
csolatait nem egyéni meggyőződésük és belső értékrendjük 
szabályozza, hanem valami más, ami ennél sokkal erősebbnek 
bizonyul. HelyeS-e ez így, jó-e az a társadalomnak, ha a jel
lemek eltűnnek, az egyéniség helyett pedig kialakul a „sok- 
éniség”.

Az okok keresésénél gyorsan eljutunk a lét és tudat alap
tételéhez. Az életbenmaradáshoz szükséges az alkalmazkodó 
mellék-ének kialakítása, s ez a folyamat a mi népünknél, sa
nyarú történelmünk miatt, már elég régen elkezdődött. így 
történt aztán, hogy bár igazi énje elvetette a háborút, irtó
zott a vérontástól, mégis ment, hogy vérét áldozza egy hamis 
haza-tudat zászlaja alatt, a valóságban csak azért, mert élni 
akart. A folyamat folytatódott; éljenzett, amikor háborognia 
kellett volna, maltert hord és lángost süt, holott tanulnia kel
lene. Elégedettséget mutat, jóllehet türelme már fogy
tán, fennhangon elítél másokat olyasmiért, amit maga is csi
nál. Mindezt azért, mert élni akar, mert céljai vannak, s azo
kat meg akarja valósítani oly módon és azokkal az eszközök
kel, amelyek a legcélravezetőbbek és amelyeket a társadalom 
elfogadhatónak tart. A sokarcúság tehát társadalmi szükség- 
szerűség. Betegségnek kellene neveznünk, hiszen egyes tüne
tei, mint pl. a korrupció, csúszópénz munka nélküli jövedel
mek stb. a társadalom egészére toppant károsak. Az elége
dettek azonban csak múló egyensúlyzavarnak. tekintik, ami 
gyógykezelés nélkül is elmúlik. Csak egy gyógymód lehet 
eredményes; ha mindenki, minden körülmények között a va
lódi énjének engedelmeskedve szól és cselekszik.

Valódi én . ..  dehát ez sem olyan egyszerű, ez is kettős, 
és ezt a kettőződést nem a társadalom, nem a lét és tudat 
kényszerkapcsolata idézi elő. Ez a belénk zárt eredendő ket
tősség a legváratlanabb dolgokat produkálja. Ez a második 
én hívatlanul felbukkanva gondolataink őszinteségében ké
telkedik és megkérdőjelezi készülő cselekedeteink értelmét. 
Az egyik énünkkel már megállapodunk valamiben, ami érde
kel bennünket, logikusnak látszik, tehát végre kell hajtani, 
de akkor jön a második én, hogy mindent romba döntsön. 
Vajon tényleg érdekel-e amit végezni készülök, van-e értel
me, mi lesz az egész tevékenység eredménye és így tovább. 
Ez a megkettőződés a természetes fejlődés eredményeként 
nyilván az ember fennmaradásához szükséges legfontosabb 
fegyver, az a természetes dialektika, amely nélkül sem a 
természettel vívott küzdelemben, sem a társadalmi kapcsola
tainkban nem számíthatnánk sikerre. Ügy látszik kételkedés 
nélkül nincs ember.

Énünk dialektikus kettőződése tehát szükségszerű. Lehet
séges, hogy a társadalmi sokarcúság egy magasabb fejlettségi 
fok szükségességének előszele. Lehet, az ezredfordulón már 
mindenkinek külön lesz egy kötelezően előírt családi énje, egy 
szerelmi énje, egy társadalmi énje? Marad-e egyáltalán vala
milyen saját énje, ami a többiektől valamilyen módon mégis 
megkülönbözteti? A jobbik énem abban bízik, hogy talán 
marad. Hogy mi lesz a korrupcióval, „igazi” hazafisággal, 
„igazi” demokráciával? Sajnos nem tudhatom.

Kosa Somogyi György

A cikk sajátos közelítésmódja, a benne felvetett egyéni 
gondolatok, a váratlan következtetés szerkesztőségünkben vitát 
váltott ki. Az írás közlésétől válaszcikkeket remélünk a társa
dalom változásáról, az egyéniség fejlődési esélyeiről, a jövő em
beréről. Várjuk írásaitokat!
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Miért beteg a magyar AIESEC?
Hangzatos cím ugye? Végh 

Antaltól loptuk, de házunk tá
járól vettük a példát. Az utób
bi időben nagy •divat lett az 
AIESEC-ről cikkezni, támad
ni vagy védeni különböző ér
vekkel.

Éppen ideje, hogy a  beérke
ző véleményeket, illetve javas
latokat rendszerezzük és a 
jövőbeni változásokhoz az ér
telmes, józan ötleteket jel
használjuk. Azt, hogy erre 
szükség volt és van, mutatja 
az egyetem hallgatóinak meg
lehetősen elítélő véleménye az 
AIESEC-ről. Ezek szerint a 
szervezet, hasznos tevékenysé

ge mellett módot adott volna 
az egyetem demokratikus szel
lemével összeegyeztethetetlen 
ügyletek elburjánzására. Nem 
megengedhető, hogy a szerve
zet lehetőségeket adjon tagjai 
egyéni karrierjének megala
pozására, hogy az egyetemis
ták egy ideálisnak hitt lehető
ség alapján idejekorán meg
találják a kiskapukat, „baráti 
kapcsolatokat”, és így meg 
nem érdemelt előnyökhöz jus
sanak.

Mennyire megalapozottak, 
reálisak ezek az érvek, vádak?

Nem zprög a haraszt, ha 
nem fújja a szél — mondogat-

Kutatás közben, munka közben
B em u ta to m  Z a la i E rn ő t, a  N ép g azd aság i T e rv ezé si In té z e t te rv e z é s - 

m ó d s z e r ta n i o s z tá ly á n a k  v e ze tő jé t. 1966-ban v é g ze tt te rv m a te m a tik a  
sza k o n . A zó ta  az  e g y e tem e n  o k ta t .  K o n k ré t  k u ta tá s i  te rü le te  a  m a te 
m a tik a i  k ö z g az d a sá g ta n  és a  te rv e z é s i m o d e llek . A  k ö z g a z d a sá g ta n b a n  
e lő fo rd u ló  je le n sé g e k e t a  m a te m a tik a  e sz k ö z tá rá t  fe lh a sz n á lv a  v iz sg á l
ja .

— A  k ö z g az d a sá g ta n  m ié r t  p o n t 
(m e  k ifo r ra tla n  ré s z é t  k u ta t ja ?

— Mint a bemutatásból ki
derült, tervmatematika szakon 
végeztem. Itt a matematikára 
nagy hangsúlyt fektettek, sőt 
a számítástechnikán kívül mi 
még elektrofizikát is tanul
tunk. Az egyetemen elsősor
ban a matematikai tárgyak kö
tötték le érdeklődésemet, ta
lán innen is magyarázható je
lenlegi érdeklődésem. Persze a 
szak célja nem matematikus, 
hanem közgazdász képzése 
volt, jóllehet, ezt a célt nem 
(még ma sem) sikerült elég 
harmonikusan megvalósítani. 
Mindenesetre számomra az ak
kori népgazdasági tervezése 
tanszéken kapott szép lehető
ség, egy terv-modellekkel fog
lalkozó tárgy kialakítása adta 
a végső indítékot a matema
tikai közgazdaságtanbeli elmé
lyülésre.

— K ev esen  fo g la lk o z n a k  e p e 
r i f é r ik u s n a k  m o n d o tt te rü le tte l?

A periférikusság itt egyben 
azt is jelenti, hogy számos tu
dományággal határos (például: 
különböző gazdaságtanokkal, 
ökonometriával, döntéselmé
lettel, operációkutatással, ter
mészetszerűleg a matematika 
különböző területeivel), így 
sokszor nehéz pontosan elha
tárolni, ki foglalkozik kifeje
zetten matematikai közgazda
ságtannal. Én ezek számát az 
országban tíznél kevesebbnek 
tartom, azok közül is kevés
nél kap kellő hangsúlyt a köz
gazdaságtani oldal. Így eléggé 
egyedül érzem magam. Leg
inkább néhány volt kiváló 
hallgatómmal tudok „kommu
nikálni”, akik a kívánatos 
elismerés és támogatás híján 
jószerint hobbiként foglalkoz
nak matematikai közgazdaság- 
tannal.

— A m a te m a tik a  k ö zg azd aság i 
a lk a lm a z á s i t  so k á ig  c sa k  a  p o l

g á ri k ö z g az d a sá g ta n  eszközének  
te k in te tté k . H ogy  h o n o so d o tt m eg  

m égis em e  re a k c ió sn a k  k ik iá lto tt  
ir á n y z a t?

— Elöljáróban le kell szö
gezni, hogy a matematika köz- 
gazdasági alkalmazása jóval 
szélesebb kört ölel fel, mint 
a matematikai közgazdaság- 
tan. Mármost történetileg néz
ve a kérdést megállapítható, 
hogy századunk huszas évei
nek közepéig a matemati
ka közgazdasági alkalmazását 
alapjában véve a tudomány 
fejlődésének természetes tar
tozékának tekintették. A mar
xista alapokon folyó modelle
zés kutatása a Szovjetunióban 
a 20-as években igen lendüle
tesen folytatódott. Csak az 
•nlített évtized második felé

ben átkozták ki a matemati
kát, mint a tervezés és politi
kai gazdaságtan nem adekvát 
eszközét. Emiatt a szocialista 
országokban és nálunk is csak 
az ötvenes évek második fe
lében kezdődtek el újból a ku
tatások. Ekkor került napi
rendre a közgazdasági gyakor
lat tudományosabb alapokra he
lyezésének kérdése, s a fogya
tékosságok megkövetelték a 
matematika felhasználását is. 
Ennek következtében indult 
meg az egyetfemen a tervma
tematikus képzés 1960-ban. A 
matematikai képzés súlya ez
zel párhuzamosan minden sza
kon erőteljesen megnőtt, ám 
hatékonysága, főként a szak
területek elzárkózása és nem 
kielégítő fejlődése miatt ma 
sem kielégítő.

— L e h e tség e s -e  p o lg á ri és 
m a rx is ta  m o d e lle zé srő l be szé ln i?

— Kétségtelen, a matemati
kai modellezést, mint mód
szert, fel lehet használni és 
fel is használják polgári mar
xista elmélet kifejtésére is. 
Ilyen értelemben a válaszom: 
igen.

— E b b en  az  e se tb e n  á t le h e t-e  
v e n n i egy  az eg y b en  a  p o lgá ri 
k u ta tó k  m o d e llje it ,  v ag y  k r it ik a i  

a d a p tá c ió ró l v a n  szó?

— A modell sohasem tisztán 
jelenik meg, hanem valami
lyen elméletbe ágyazva. Sok
szor nehéz megtisztítani egy 
modellt a rárakódott elméleti 
interpretációktól. Az elemzési 
technikát át lehet venni, de 
azt a mi közgazdaságtanunk 
fogalomrendszerébe kell illesz
teni, körültekintően, meghatá
rozva érvényességének korlá
táit.

— N ehéz g azd a ság i h e ly z e tü n k 
ben  m ennyiH en  já ru l  hozzá  a 
p ro b lé m á k  m eg o ld ásáh o z  a  m a 
te m a tik a i  k ö z g az d a sá g ta n ?

— Ez meglehetősen bonyo
lult kérdés. Véleményem sze
rint — sarkosan fogalmazva — 
sem a verbális, sem a mate
matikai közgazdaságtan nem 
képes/rövid távon receptet ad
ni jelenlegi, igen összetett gaz
dasági problémáink megoldá
sára. Bizonyos azonban, hogy 
számos tervezési-gazdasági 
kérdés elemzése, különösen a 
feltételes előrejelzések, gondo
latkísérletek, csak modellek 
révén képzelhetők el, s ezen 
modellek jelentős mértékben 
matematikai modellek. Hosszú 
távon bajaink orvoslásának 
alapvető feltétele a társada
lom-, s ezen belül a közgazda
ság-tudományok fejlődése, s ez 
aligha képzelhető el a forma
lizált, matematikai területek 
fejlődése nélkül. Közhely, de

hozzáteszem, a matematikai 
módszerek önmagukban nem 
oldják meg sem a gazdaság, 
sem a gazdaságtanok problé
máit.

— M ost n é h á n y  szó t a rró l, 
h o g y  é r té k e lik  a  te rv g a z d asá g i 
szak o so k  a  k ö z g az d a sá g tu d o 
m á n y  em e ú j,  d e  az á tla g o sn á l 
e lv o n tab b , e lm é le tib b  á g á t?

— Kezdetben a hallgatókkal 
együtt tanultam, csak néhány 
órával jártam előttük. Azóta 
is állandóan változtatom a tan
anyag struktúráját. Az első 
időkhöz képest megváltozott a 
tárgy funkciója is. Korábban 
csak negyedévben tanítottuk 
az előzőleg megszerzett tudás 
kiegészítéseként. Most már 
másodévtől, tehát idejekorán 
meg akarjuk a hallgatóknak 
mutatni, hogyan lehet a ver
bális közgazdasági gondolko
dást a matematika eszköztárá
val összekapcsolni. A tárgy sa
játos szemléletmódot igényel, 
és ezért nehéz. A hallgatók
nak meg kell szokni, hogy a 
korábban használt pg-s fogal
makat a lehető legprecízebben 
kell definiálni és elhatárolni 
egymástól. Nem elég csak 
egyes fogalmak definícióját 
megtanulni, hanem alaposan 
meg is kell érteni őket. Külön
ben nem tudnának bánni ve
lük. Elvárom a hallgatóktól, 
hogy egy adott idő múlva ők 
maguk tudjanak alkotó mó
don problémákat megoldani a 
tanult módszerekkel. Kezdet
ben a hallgatóknak csak mint
egy harmadrésze értékeli iga
zán a tárgyat. A félév végére 
azonban nagyobb az érdeklő
dés. Ekkor látják igazán az 
összefüggéseket a dolgok lé
nyegét. Ezt elősegíti az is, hogy 
féltudásra nem tudok jegyet 
adni. Az egyetemi átlagnál 
magasabb a követelményem.

— M ily en  a  m a te m a tik a i  köz-’ 
g a z d a s á g tu d o m á n y  m a i h a z a i á l
la p o ta ?

— Általánosabban szeretnék 
válaszolni a kérdésre. Szemér
mesen hallgatunk róla, de köz
tudott, hogy a közgazdaságtan 
nálunk is sokáig elsősorban és 
rossz értelemben ideológiai és 
politikai célokat szolgált, s en

nek nyomai még ma is fellel
hetők. Többek között ezzel ma
gyarázható, hogy kutatásban 
és oktatásban fellazultak a 
tudományos követelmények. 
Közgazdászaink több generá
ciója vált érzéktelenné a tudo
mányos fogalomalkotás, -hasz
nálat, érvelési és értekezési 
mód alapvető formai követel
ményeivel szemben. Ez sajná
latos módon még a matemati
kai közgazdaságtani munkákon 
is meglátszik. Különböző okok 
folytán nincs egy egészséges 
és igényes tudományos közvé
lemény, amely megkövetelné 
és vigyázna a tudományos 
színvonalra. Emiatt a publiká
ciók tudományos színvonala, 
bár itt jelentős eltérések van
nak, megítélésem szerint igen 
alacsony. Ez természetesen 
nincs jó hatással a fiatalab
bakra, nemegyszer elriasztja 
őket a közgazdaságtantól és a 
publikálástól, vagy az adott 
követelményekhez idomulnak.

— M l az o k a  a  h a z a i tu d ó s  
k ö zg azd ászo k  a la cso n y  szám á n a k ?

— Egyetértek, hogy kevés, 
főleg a szó hagyományos ér 
telmében kevés a tudósok szá 
ma. Sajnos az előbb elmon 
dottak miatt sok tudós alkat 
nem lesz igazán tudós, mert 
nincs kellő követelményeknek 
kitéve. így egyesek elsekélye- 
sedriek, mert látják, hogy ke- 
veesebb is elég. Mások konk
rét gyakorlati munkát végez
nek, s hátat fordítanak az el
méletnek. Egyetemünkről is 
számos fiatalabb oktató ment 
el ilyen és részben anyagi 
okokból a gyakorlatba. Aki az 
egyetemen marad, az különbö
ző kedvezőtlen feltételek miatt 
őrlődik az oktatásbah, ami elég 
nehéz manapság. Külön prob
léma, hogy a leendő tudós leg- 
produktívabb éveit kell hogy 
felhasználja alapvető egzisz
tenciális problémáinak megöl 
dására. Nincsenek meg a felté
telek és követelmények, ame
lyek kihoznák azt a teljesít
ményt a tudós alkatokból, 
amelyekkel potenciálisan ren
delkeznek.

Stark Tamás

ták. Nyilvánvaló, hogy a  té
nyeket más nézőpontból, más
ként lehet vizsgálni! Az objek
tivitást nagyon nehéz megta
lálni.

Múlt félév novemberében 
decemberében néhány AIESEC 
-es kezleményezésére újjászer
vezés indult meg — több-ke
vesebb sikerrel.

Közismert, hogy milyen ki
csi az AIESEC-ben dolgozók 
száma, kb. 20 ember. Ezekből 
kellett volna szervezetet kiala
kítani, egyenlőre nem sikerült. 
Mi kell egy jó szervezethez?

Jó vezetőség, kialakult célok, 
és biztosítékok a demokratikus 
működéshez, megfogalmazott 
tervek, a munka megfelelő 
szervezettsége, tájékoztatás, vi
lágos működési mechanizmus, 
a tagok motiváltsága. Ezek kö
zül az utóbbi megvolt, hiszen 
a jelenlegi törzsgárda nagy 
része kezdettől kitart (bár a 
motiváltság a közvélemény 
szerint a nyugati utazásokhoz 
kapcsolódik, nem beszélve az 
AIESEC-munkáért kapható 
pontokról. Az első időben ettől 
eltekintve jó társaság kezdett 
kialakulni).

Sok ember nem kell, nem 
az a probléma, hogy kevesen 
vannak, hanem ezt a kevés 
embert kell jól felhasználni. 
Az eddig nagyjából kialakult 
feladatköröket nem mindenhol 
megfelelő, és senki által meg 
nem választott emberek töl
tötték be. Ez a káosz hovato
vább ahhoz vezetett (vezet?), 
hogy az aktivisták közömbössé 
Válva sorban otthagyták volna 
az AlESEC-et, a szervezet lé
nyegi munkáját veszélyeztetve.

Az AlESEC-nek nem szabad 
a veszélyhelyzetet súlyosbíta
nia, hanem meg kell előznie 
azt.

Régóta halmozódó problé
mák jutottak kifejezésre mos
tanában. Ezek részben szemé
lyi (ezt értelmes tagok ki tud
ják küszöbölni) részben az 
előbb említett problémákból 
eredtek.

Amíg meg nem oldódnak, 
nem tisztázódnak a funkciók, 
nem alakul ki munkaképes, 
demokratikus vezetés, tisztá
zott működési mechanizmus, 
addig csak egyre rosszabb lesz 
a helyzet. Ez nem jó az 
AlESEC-nek, hiszen a híre 
még a mostaninál is rosszabb 
lesz, az általa nyújtott pozitív 
lehetőségeket egyre keveseb
ben tudják kihasználni, holott 
a problémák megoldhatók len
nének.

Nyilvánvaló tehát, hogy 
változásokra van szükség (kül
sőkre és a belsőkre), amiket az 
AIESEC magában képtelen 
megoldani. A belterjes AlE
SEC-et fel kell számolni, ki
bővíteni és nagyobb nyilvános
ságot adni neki, a szubjektív 
véleményeken kívül a kívül
állók reális ötleteit is megva
lósítani, amihez természetesen 
új emberek kellenek — az 
egész AIESEC-ben.

Javaslatunk, hogy a felügye
leti szerv, a KISZ-bizottság 
alaposabban vizsgálja meg a 
szervezetet, hiszen az AIESEC 
meglehetősen heterogén, már 
ami a tagok hozzáállását illeti 
— különböző kérdésekben.

Az önállóság megtartása 
mellett, az AIESECÍ a döntések 
előtt alaposabban tájékozód
jon, több vélemény meghall
gatásával jobban megalapoz
va azokat. Alaposabb ellenőr
zés segítene felszámolni a hiá
nyosságokat, a kiskapukat, 
amelyek miatt a közvélemény 
felháborodott.

A húsz ember egymás közti 
vitájának nem sok eredménye 
volt eddig, ezért kellene egy 
kívülálló testület beavatkozása.

Így gondoljuk mi, akik rég
óta dolgozunk az AIESEC-ben 
és úgy érezzük véleményünk 
megalapozott, hiszen nemcsak 
két ember véleménye, hanem 
előzetes beszélgetések során az 
AIESEC-esek és az AIESEC-en 
kívülállók véleményén alap
szik.

Bernét Borbála 
Szabó Éva

Szemináriumon

Fotó: Rád vány! Zs.

E b b ő l c ik i leszF

Óralátogatáson a rektor és a dékán
A szokásos módon gyülekez

nek külker, technika szeminá
riumra a II/l. külgazdos cso
port tagjai. Kérdem néhányuk- 
tól, tudj^k-e, hogy Csizmadia 
Ernő rektor és Forgács Tibor 
dékán is részt vesz az órán. A 
hír hamar szárnyra kap, egy
két másodpercen belül már 
nindenki tudja. 'Egycsapásra 
megváltozik a hangulat. „Eb
ből ciki lesz!” — állapítják 
meg páran, s azonmód bele
bújnak előadásjegyzetükbe. 
„Nem lehet ugyanis tanköny
vet kapni, a könyvtár pedig 
zárva volt a~~múlt héten: szó- 
val nem nagyon tudtunk ké
szülni” — rakják össze szá
momra a mozaikokat.* Egy 
lány beavat a titkába: nem ért 
egy összefüggést, s bízik ben
nem. Még nem késő. S külön
ben is igaza van: minden le
hetőséget meg kell ragadni az 
ismeretszerzésre. Mindenesetre 
ebben a pillanatban valahogy 
egyáltalán nem irigylem a ta
nárnőt, aki még azt sem tud
ja, hogy vendégei lesznek.

Szívet melengető meglepetés 
az óta nyitányán: a tanárnő és 
a látogatók tiszteletére a cso

port szinte vezényszóra feláll. 
(Mintha iskolában lennénk.) 
Somogyiné Hegyi Anna először 
a múlt órán írt dolgozatot ér
tékeli röviden, majd az előadá
son elhangzottak felől érdek
lődhetnek a hallgatók. Valaki 
tíz perces késéssel állít be, s a 
vendégek láttán hirtelen tá
madt zavarában rögtön az első 
sorba huppan le. Ezen a töb
biek is megdöbbennek.

Élnek a kéadezés lehetőségé
vel a lányok és a fiúk. Egymás
után lendültek magasba a ka
rok, buzog a tudásvágy. Vagy 
csak a dolgozatot akarják 
megúszni? „Ügyesek a srácok, 
nem hagyják, hogy Somogyiné 
kérdezzen!” — súgja a fülem
be a dékán. Sokan és sokat 
kérdeznek, jobbára azonban 
fogalmakat akarnak tisztázni. 
Azért nem maradnak el a vi
szontkérdések sem, amelyek 
egy-egy, már ismert definíció
val kapcsolatban serkentenek 
logikus gondolkodásra. A kül
kereskedelem állami szabályo
zása körül folyik a szó: töb
bek között a vámok, az ázsió, 
diszázsió, s a — társaság szá
mára most még inkább irodal

mi élményű — váltó fogalma 
is szakszerű magyarázatra szo
rul. Ezt követően a hátralevő 
időben — vámtechnikai kér
désekről beszél a tanárnő, lé
vén a hétközi előadáson már 
nem jutott rá idő, s hát, ugye, 
jegyzetet sem lehet kapni. 
Mindenki figyel, s szorgalma
san ír, bár a másfél óra vége- 
felé már lankadni látszik a fi
gyelem.

Forgács Tibor, a kereskedel
mi kar dékánja így értékeli a 
látottakat: „Nem szerencsés a 
tárgyak egymásra épülése. 
Még alapfogalmakat is kellett 
magyarázni ezen az órán, s a 
tanárnő sol$ esetben kénytelen 
volt hivatkozni arra, hogy ezt 
majd később jobban, külker, 
gazdaságtanban, itt-ott-amott 
részletesen fogják ranulni. így 
nem lehet igazán hatékonyan 
tanítani. Ez ném a tanár hibá
ja, hanem a tárgyak felépíté
séé. (Somogyiné mindent meg
tett; türelmesen, érthetően, jól 
magyarázott.) S ebből fakad a 
diákoknak az az érzése, hogy 
sok az átfedés a tárgyak kö
zött. Amikor másodszor hall
ják ugyanazt a fogalmat egy

másik órán majd később, azt 
fogják mondani, hogy ezt már 
tanulták, s azt hiszik, hogy 
tudják is. Pedig csak hallottak 
róla valamit, épp hogy csak 
érintették. Először a külke
reskedelem elméletét kellene 

' megtanítani, a fő összefüggé
seket, s csak utána a techni
kát, a gyakorlati dolgokat. Je
lenlegi formájában megkérdő
jelezhető a tárgy helye, s egy
általán, jelenléte az egyetemi 
oktatásban. A külker techniká
nak a — meglehetősen fontos 
— külkereskedelmi üzletkötés
re kellene felkészítenie a hall
gatókat, ha már megvan a 
megfelelő általános és szak
ágazati elméleti alap”.

Tóth Tamás, a külkereske
delmi tanszék vezetője így vé
lekedik: „Egy friss felmérés 
szerint a gyakorlatban leg- 
hasznosíthatóbb tárgynak a 
külker, technikát minősítették 
a hallgatók. Ami a tárgyak 
egymásra épülését illeti, el
mondhatom, hogy a külker, 
technikát a legkönnyebb elő
re vinni, mert megállja a he
lyét önállóan is. Azon viszont 
érdemes lenne gondolkodni, 
hogy a külker, jogot a techni
ka elé helyezzük, de ehhez, a 
többi jogi tárgy helyét is mó
dosítani kellene. Az elméletet 
és a gyakorlatot egymás mel
lett lenne szükséges tanítani.”

B. L.
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Egyetemünkön jelentős ja
vulás történt női oktatóink, 
dolgozóink helyzetében. Talán 
olyan rossz körülmények kö
zött voltak, hogy erre szükség 

. volt? Nem, erről szó sincs, 
csupán az állandóan hangsú
lyozott, s komoly vitát jelentő 
lemaradást a férfiak mögött 
sikerült behozni.

1976-ban Falusné Szikra Ka
talin vezetésével egy bizottság 
alakult, hogy megvizsgálják az 
egyetemünkön dolgozó nők 
helyzetét. A felmérés közpon
ti problémákat firtatott. Ilyen 
volt többek között a fizetés, 
jutalmazás, kitüntetések és a 
tudományos előrehaladás. Az 
eredményeket összehasonlítot
ták az - azonos feltételekkel 
(életkor,' iskolai végzettség), 
rendelkező férfiakéval és saj
nos azt a konklúziót vonták le, 
hogy a nők lemaradása elég 
nagy. Ma már elmondhatjuk, 
hogy ,ez a differencia teljesen 
megszűnt. Hogy ez így alakul
hatott, ehben feltétlen nagy 
szerepe van a szakszervezet 
nőbizottságának. Erről a mun
káról beszélgettünk Deák Ká- 
rolynéval, a nőbizottság elnö
kével, az általános közgazda- 
sági kar hivatalvezetőjével.

— T u d o m á so m  sze r in t ön  is 
ré sz t  v e t t  eb b en  a fe lm é ré s 
ben, m in t  a b izo ttsá g  e g y ik  
tag ja . A zó ta  m ily e n  v á lto zá so k  
tö r té n te k , s m i t  te t t  a n ő k  é r
d e k é b e n  a sza ksze rv eze t?

— Ez a felmérés állami fel
adat volt, sok tényezőt figyel
men kívül kellett hagyni. Ilyen 
volt a családon belüli munka- 
megosztás jelentősége, s a gye
rekek száma a családban. A 
szakszervezet saját elhatározá
sából két éve egy újabb, konk
rétabb problémát érintő fel
adatot vállalt magára. A 
gyes-en levő kismamák prob
lémájával foglalkoztunk. Ez 
nagyon érdekes eredményt 
mutatott. Az oktatók, kutatók 
nem mennek gyes-re, hanem a 
szülési szabadság lejárta után, 
rögtön visszajönnek dolgozni. 
Csupán ketten voltak, akik él
tek a lehetőséggel és otthon 
maradtak, viszont ez idő alatt 
elkészítették doktori disszertá
ciójukat. A könyvtári dolgo
zók, adminisztrátorok, inkább 
kihasználják a három évét, s 
valóban kihasználják, mert a 
nagytöbbség tovább képezi 
magát, gyors- és gépírást, nyel
vet tanul.

A Pedagógus Szakszervezet 
Országos Központjának meg
bízásából vizsgáltuk a nők ve
zető funkcióba állásának kö
rülményeit, lehetőségeit. Itt

kétoldalú problémával talál
tuk magunkat szemben. Az 
egyik, hogy nem akarják egye
sek vállalni a vezető beosztást, 
a másik az általánosabb, hogy 
nem kapnak megbízást a veze
tő szerep betöltésére. Az álta
lános közgazdasági karon igen 
kedvező helyzet uralkodik. 
Először az országban nő a 
dékán, Páli Lászlóné, dékánhe
lyettesük szintén nő, Halmai 
Erzsébet. Sorolhatnám tovább 
a példákat a különböző tan 
székekről: a Matematikai és 
Számítástudományi Intézet 
igazgatóhelyettese Bikics Ist
vánná, éveken keresztül 
dr. Szabados Anna, az ipargaz
dasági tanszék docense volt a 
dékánhelyettes az ipar karon 
A könyvtárban, a gazdasági 
irányításban a középszintű ve
zetői funkciót mind-mind nők 
töltik be.

— H o g ya n  á lln a k  h e ly t  
n ő k , m in t  v e ze tő k?

— Én úgy gondolom, hogy 
pontosan úgy, mint a férfiak. 
Van aki remekül, van aki ke
vésbé jól.

— E b b en  a fe lm é ré sb e n  k ik  
v e t te k  rész t?

— A nőbizottság tagjai, de 
rengeteg segítséget kaptunk 
dr. Hrubos Ildikóból, a szo
ciológiai tanszék adjunktusá
tól.

— F ,e lkeresik-e  n ő d o lg o zó in k  
és o k ta tó in k  a n ő b izo ttsá g o t  
g o n d ja ikka l?

— Igen, és ennek örülünk is. 
Annak viszont már kevésbé 
tudunk örülni, hogy egyik leg
fontosabb problémájukon a 
mai napig nem tudtunk segíte
ni. Ez pedig a gyermekek böl
csődei, óvodai elhelyezése. Sa
ját bölcsődénk, óvodánk anya
gi nehézségeink miatt nincsen, 
s ugyanez a probléma az óvo
dai férőhelyek vásárlásával is. 
E miatt előfordult, hogy néhá- 
nyan elbúcsúztak egyetemünk
től, olyan munkahelyet keres 
tek, ahol ez a gondjuk is meg
oldódik.

— K ik  v e s z n e k  ré s z t  a b i
zo ttsá g  m u n k á já b a n ?

— Oktatók, kutatók, admi
nisztratív dolgozók, s a dolgo
zók KISZ-szervezetének kép
viselője. Az ő munkájukat di
cséri a Télapó, névadó ünnep
ségek megszervezése, megren
dezése is.

— Végeredményben el
mondhatjuk, hogy az 1976-os 
felmérés a nők helyzetének je
lentős változását hozta. Továb
bi munkájukhoz a nőnap al
kalmából, férfi dolgozóink ne
vében, sok sikert kívánunk!

K. Zs.

Új párttitkárok 
az aiapszervezetek élén
A bizalom ösztönöz

Tanárvetélkedő is lesz

Fiatal párttitkár került az 
általános kar I. pártalapszer- 
vezetének élére is; V a jd a  L a 
jos, a politikai gazdaságtan 
tanszék adjunktusa. Fiatalsága 
azonban nem jelent tapaszta

latlanságot, hiszen eddig is 
több pártmegbízatást teljesí
tett.

Az egyetem elvégzése után 
gyakornokként került a pg. 
tanszékre. Ezzel egy időben 
először a Veres Pálné, később 
a Makarenko utcai kollégium 
igazgatója volt, majd a Kollé
giumi Tanács titkáraként tevé
kenykedett. Rövid ideig az ok
tatói KISZ-alapszervezet veze
tőségében dolgozott. 1971 óta 
párttag. •

V á jd a  L a jos, a pg. tanszéken 
működő három kutató kollek
tíva egyikében, F a lu sn é  S z ik ra  
K a ta lin  csoportjában végzi tu
dományos és oktató munkáját. 
A csoport kutatási témája az 
életszínvonal kérdésköre, az 
anyagi érdekeltség és az ösz
tönzés problémái, ő ezen belül 
a munkaerő foglalkoztatásá
nak elméleti kérdéseit, a mak
ro- és mikrotónyezők hatásait 
vizsgálja. Részt vesz a csopor
ton belüli egyik közös kutató

Húsz éve az egyetemen
Az idén lesz huszadik éve, 

hogy dr. Kollár Zoltán meg
kezdte tanulmányait egyete
münkön. Az egykori külker, 
szakos hallgató (1964-ben vég
zett) már az államvizsgát kö
vető második nap a világgaz
daságtan tanszék gyakornoka 
lett —, ma ugyanott docens és 
kandidátus, és a január 9-i vá
lasztások óta az Általános kari 
Il-es pártalapszervezet titkára.

— M ily e n  té m á k k a l  fo g la l
k o zo tt  az e lm ú lt  m á s fé l  é v t i 
zed  során?

— Kezdettől fogva érdekelt 
Latin-Amerika gazdasági-tár
sadalmi fejlődése, ezen ■ belül 
is elsősorban Kubával kapcso
latban folytattam kutatásokat. 
Nagyon izgat, hogy egy koráb
ban elmaradott ország a szo
cialista átalakulást követően 
milyen eredményeket ér el, 
hogy hogyan lehet kilépni az 
elmaradottságból a szocialista 
forradalom útján? Mindez, és 
oktatási kötelezettségeim per
sze megkövetelik, hogy a fejlő
dő országok problémáival na

gyobb összefüggésekben, elmé
leti vonatkozásban is foglal
kozzam — ezért természetesen 
figyelemmel követem a fejlő
dő országokról szóló szakiro
dalmat.

— E ddig  m ily e n  p á r tm e g b í
za tá sa i v o lta k ?

munkában is, ahol jelenleg a 
bányászat munkaerő- és bér- 
hélyzetét vizsgálják.

A most megválasztott párt
vezetőség többnyire fiatalok
ból áll. Terveik között legfon
tosabbként a munka folyama
tosságának biztosítása áll, az, 
hogy gyorsan, átvegyék a fel
adatokat, megismerjék az ér
vényben levő párthatározato
kat. Nagy figyelemmel kísérik 
majd a párt XII. kongresz- 
szusát és feladataik lesznek 
határozatainak egyetemi alkal
mazásában és végrehajtásá
ban.

Komolyan kívánnak előre
lépni néhány, az egyetemi 
pártértekezleten is kiemelt 
fontos területen: az oktatás 
hatékonyságának javításában, 
a nevelés eredményességének 
fokozásában, a tananyag-kor
szerűsítés munkálataiban. Az 
ajapszervezet új vezetősége se
gíteni fogja a hozzá tartozó 
tanszékeket ezen feladatok si
keres végrehajtásában. A ne
velési területen belül nagy je
lentőséget tulajdonítanak a 
KISZ-munka segítésének, eb-

— 1964 óta vagyok tagja a 
pártnak — még a kér. kari 
alapszervezetbe vettek fel, on
nan kerültem át az ált. karhoz. 
Első megbízatásként az ált. 
kari vezetőség ifjúsági felelőse 
voltam, emellett még sokáig 
(1970-ig) számtalan KISZ- 
funkciót láttam el (egyetemi 
KISZ revíziós bizottság elnö
ke; az egyetemi nemzetközi 
csoport vezetője; a KISZ buda
pesti bizottságán az Egyetemi 
és főiskolai tanács tagja és 
egyben elnökségi tagja voltam 
— itt is elsősorban nemzetközi 
kérdésekkel ■ foglalkoztam). 
1976-79 között egy nagyon je
lentős külső megbíztatást kap
tam: az MSZMP KB tudomá
nyos-kulturális és a külügyi 
osztálya bizottságot hozott lét
re a fejlődő országokról szóló 
magyarországi kutatás és ok
tatás felmérésére, e bizottság
nak voltam a titkára.

Az elmúlt két választási idő
szakban a tanszék bizalmihe
lyettese voltam.

— M ily e n  eg yéb  te rü le te k e n  
d o lg o zik  m ég?

— 1976 óta a Hazafias Nép
front Országos elnöksége mel
lett működő Gazdaságpolitikai 
bizottságnak vagyok tagja,

ben is szeretnének előrelépni. 
Fontos feladatnak tekintik az 
egyetemi jó alkotó légkör fej
lesztését, és ezzel összhangban 
a tanszékeken belüli tudomá
nyos csoportok közötti és a 
tanszékek együttműködésén 
alapuló kutatómunka szorgal
mazását.

Ehhez az alapszervezethez 
tartozik az elsőéves hallgatók 
pártcsoportja. Szervezeti hova
tartozásuk egyelőre nem kel
lően megoldott, hiszen egy évet 
töltenek csak el ebben a párt- 
alapszervezetben, Így, a fiun
kéba való bekapcsolásuk nem 
könnyű. Az alapszervezet 
azonban a jövőben is mindent 
megtesz beilleszkedésük segí
téséért.

Terveikről szólva V a jd a  L a 
jos kiemelte, hogy az alapszer
vezet tevékenysége akkor lesz 
eredményes, ha a tagok együt
tesen vesznek részt a felada
tok végrehajtásában, ha to
vábbra is megtartják aktív, vi
tatkozó, de ezzel a megoldást 
kereső magatartásukat, s ha a 
vezetőséget cselekvőén segítik 
munkájában.

emellett két év óta részt ve
szek az Országos Béketanács 
fejlődési munkabizottságában. 
És még egy fontos terület: mi
óta a tanszékre bekerültem, 
mirtdig van külföldi hallgatók 
oktatásával kapcsolatos fel
adatom (egyebek között 1973-ig 
a külföldi hallgatók egyetemi 
felelőse voltam, 1973—75 kö
zött pedig az Oktatási Minisz
tériumban, másodállásban, a 
Magyarországon tanuló külföl
di ösztöndíjasok ügyeivel fog
lalkoztam).

— P illa n a tn y ila g  m ily e n  
m u n k á k o n  do lg o zik?

— Nyárra szeretnék végre 
egy jegyzetet készíteni Kuba 
gazdaságáról, emellett tanul
mányt írok az eredeti tőkefel
halmozás latin-amerikai sajá
tosságairól, egy júniusban sor
ra kerülő lipcsei konferenciá
ra. Most zárul a „Korunk vi
lággazdasága” III. kötetének 
átdolgozása — ennek Latin- 
Amerikával foglalkozó részét 
én írtam. És a legközelebbi: 
két hét múlva Kubába utazom, 
ahol a havannai egyetemen 15 
előadásból álló kurzust tartok 
a fejlődő országok gazdaságá
ról.

t . gy.

KEN-helyzetkép 
és előzetes feladatok

Élni a lehetőséggel

A legújabb fejlemények alapján úgy látszik, hogy a KEN anyagi gondjai megoldódnak. Kö
vetkezésképpen a március 8-ra, szombatra, meghirdetett társadalmi munka szükségtelenné vált.
Néhány programot már véglegesen rögzítettünk. A Polvax a Kaláka együttes előműsQrával, és Bácskai Tamás (MNB Közgázd. Föoszt. vez.) előadásával március20- án, csütörtökön a szokásos időben kezdődik. Többé-kcvésbé biztosnak látszik, hogy ugyanaznap délután sor kerül a KEN- mozira: 3 vetítés fut majd egymás mellett. A technikai problémák megoldása mellett a KEN- mozi másik feltétele, hogy az egyetem vezetése engedélyezze a csütörtök délután tanítási szünetté nyilvánítását.
A rongyosbál 21-én pénteken este 8-kor kezdődik a Kinizsi utcában. A KEN-bizottság már találkozott a karok által megnevezett csapatkapitányokkal (kivéve az ált. kart, mely eddig még nem jelölt kapitányt,) és meghirdette az előzetes feladatokat:
—  a kar jelenjen meg és szerezzen minél több győzelmet a21- i, péntek délelőtti sportnapon. A kar létszáma pontot ér.
—  a kar reklámozza önmagát és az egyik KEN-programot, melyet rövid időn belül közlünk a csapatkapitányokkal. A belső kampány mellett különös' súllyal esik latba jtz egyetemen kívüli propaganda. Kérjük a karokTTTl hogy külső akcióikat előzetesen jelentsék be a KEN-bizottságnak, hogy az figyelemmel kísérhesse és értékelhesse a teljes kampányt.—  „Cirkuszi díszelőadás az 1980. évi, nyári moszkvai olimpia tiszteletére” címmel mutassa be max. 5 perces produkcióját a vetélkedő folyamán.
—  2I-én délután 3-ra szervezzen tanárcsapatot, mely egy 2 órás

verseny keretében méri össze erejét a többi kar csapatával. Csapatként a karhoz tartozó tanszékek oktatói jöhetnek számításba. Az első évfolyam az őket tanító tanárokkal, a proszem. vezetőkkel és a patronáló tanárokkal indulhat. (Az utóbb felsoroltak kizárólag az elsős csapat részét képezhetik.) A résztvevő tanárok száma és tudományos fokozatok szerinti megoszlása már része a versenynek. A tanárverseny végeredménye komoly mértékben beleszámít a szombati nagyvetélkedő pontozásába.
—  a kar a szombati vetélkedőre egy golfütőt és egy golflabdát hozzon magávál.
—  előzetes feladat még a szombat 2 órai bevonulás. Sorrendjét a csapatkapitányok jelenlétében sorsolni fogjuk.
A diákrektorválasztás 21-én délután hatkor kezdődik az aulában. Előzetes feladatok:
—  Propagandakampány
—  Bevonulás
—  Választási beszéd.
—  A jelölt max. 5 percbenbizonyítsa be sokoldalúságát!
—  Max. 3 percben agitáljon

egy tetszőlegesen választott másik jelölt mellett!
—  Márc. 13-ig adja le a KEN-bizottságnak azt a 10 feladatot (lehetőleg vegyes fajsúlyüakat), amelyeket a másik 3 jelöltnekkell majd megoldani. A KEN-bizottság arányosan válogat

majd a beérkezett feladatok kö
zül.
A már meglévő és a bizonytalanság miatt nem említett programok teljes listáját, a keretjáték szabályait (melyeket a csap. kap.-ok már ismernek) és a pontozás mikéntjét a hamarosan megjelenő KEN-műsorfüzet fogja tartalmazni.. KEN-bizottság

A kereske leimi kar párt- 
alapszervezete M á d i C sabát, a 
külkereskedelmi tanszék ad
junktusát választotta titkár
nak; Kolacsek Andrástól vette 
át a stafétabotot.

M á d i Csaba, 1966-ban vég
zett a közgáz külkereskedelmi 
szakán. Ezt követően az Elekt- 
roimpexnél dolgozott egy évet, 
majd bekerült a külker, tan
székre, ahol piacpolitikával 
foglalkozik.

Párttagnak 1972-ben jelent
kezett, elsősorban a tanszéki 
kollégák hatására. 1972 és 1977 
között munkásőrként is tevé
kenykedett. 1976-ban pártcso
port bizalminak választották. 
Izgalmas és felelősségteljes
évet élt át Vietnamban 1973— 
74-ben, a Nemzetközi Ellenőr-'

Az ipar kari pártalapszerve
zet új titkára dr. K o vá cs  S á n 
dor lett az ipari üzemszervezé
si tanszék docense. Személye 
nem volt ismeretlen korábban 
sem a karon és a párttagság 
előtt, hiszen jelentős részt vál
lalt a tanszékfejlesztő munká
ból, amely a széles nyilvános
ság előtt folyt.

„Muszájherkulesként mű
ködtünk az egyetemen — fo
galmazott beszélgetésünk so
rán Kovács elvtárs — ezért 
kénytelenek voltunk a meg
szokottnál határozottabban 
fogalmazni a felvetődő kérdé
sekben. Ezzel a magatartással 
volt aki szimpatizált, volt aki 
nem.” A párttagság többsége 
választásával Kovács S á n d o rt  
bizalmába fogadta.

Az ipari kar új párttitkára

ző és Felügyelő Bizottság egyik 
magyar tagjaként.

Elkészült kandidátusi disz- 
szertációja is. A szellemi ter
mékek nemzetközi forgalmá
nak sajátosságai, különös te
kintettel Magyarország helyze
tére címmel, amelynek már
cius elején lesz a tanszéki vi
tája, s valószínűleg ősszel ke
rül sor majd a védésre.

Érzi, s maga mögött tudja a 
tagság s a korábbi titkár tá
mogatását. A kollektív vezetés 
hívé, s — ahogy fogalmazta —j 
nem akart soha reflektorfény
be kerülni.

Az előtte álló, megvalósítan
dó feladatokról ezt mondja:

— A következő napokban, 
hetekben adottak a konkrét 
tennivalók; közeledik a XII.

bátaszéki születésű, 48 éves. 
Mintrnépi kollégista a középis
kola DlSZ-titkára volt. 1951— 
55 között végezte el a közgaz
daságtudományi egyetem ta
nár „A” szákát. Egyetemista
ként lett párttag, alapszerve
zeti DISZ-titkár, a pártbizott
ság és a DISZ-bizottság tagja. 
Az egyetem elvégzése után 
dolgozott a Külügyminiszté
riumban, majd egy ideig Cse
pelen tanított. 1962-től 66-ig a 
Kertészeti Egyetem marxiz
mus—leninizmus tanszékének

kongresszus, majd jönnek a 
KISZ-választások. Akadnak 
azonban egyéb, kevésbé opera
tív jellegű feladatok is. Ezek 
sorában említem a „hagyomá
nyos” problémák (tanár-diák 
viszony, a demokrácia) mellett 
például azt, hogy szeretnénk 
növelni a kari pártcsoportok

oktatója volt. A közgazdasági 
egyetemen 1960-tól lett külső 
óraadó a pg. tanszéken. 1966- 
ban került az üzemszervezési 
tanszékre először KGM-stá- 
tuszban, majd 1968-tól egyete
mi státuszban. Eközben sike
resen doktorált. Volt szakszer
vezeti bizalmi, pártbizalmi és 
jelenleg is, mint az egyetemi 
tanács tagja, aktívan kiveszi 
részét közösségünk társadalmi 
tevékenységéből.

„Változik a kar, sok a fiatal, 
változik a szemlélet, az érték

kisugárzását, kibővített párt- 
csoportrendezvényekkel an
nak érdekében, hogy minél 
több pártonkívülit bevonjunk 
a munkánkba. Feladatunknak 
tekintjük az oktatók körében 

. is a párttagok számának gya
rapítását; ezen a téren az el
múlt időszakban elmaradtunk. 
Szeretnénk jobban élni az 
egyéni pártmegbízatások lehe
tőségével is, valamint törek
szünk a taggyűlések élénkíté
sére, aktivitásának fokozására. 
Szükségesnek tartjuk a tanszé
kek közötti rendszeres tájékoz
tatókat külpolitikai, bel- és 
külkereskedelmi kérdésekről. 
Ezek a területek foglalkoztat
juk manapság leginkább az 
embereket, s nálunk a karon 
igazán jó szakemberek állnak 
a rendelkezésre, úgyhogy csak 
élni kell a lehetőséggel.

rendszer — mondotta K o vá cs  
S á n d o r  beszélgetésünk alkal
mából. — Ennek a folyamat
ban levő mozgásnak a kifeje
ződését látom az én megvá
lasztásomban is. Az ipari kar 
közel van a valósághoz és en
nek nyomása erősen érződik 
a tanszék többségének munká
ján. Arra kell törekednünk, 
hogy meg is tudjunk felelni 
ennek a kihívásnak. Az élet
ben olyan változások vannak, 
amelyeknek feltétlenül meg 
kell jelenni a kutató munká
ban és a tanári magatartás
ban.”

Eddig is mint oktató és ku
tató ezen fáradozott, most mint 
kari párttitkár kettőzött fele
lősséggel folytatja munkáját, 
melyhez sok sikert kívánunk.

- i t

Megfelelni 
a kihívásnak



Március 15-ére emlékezünk
A z é s z  uralm a felé

sa érdekében.” Leszögezi, hogy 
a KISZ az MSZMP ifjúsági 
szövetsége, s a párt határozatai 
a KISZ-szervezeteire kötele
zőek. A szervezet tehát már 
létrehozásában is „felülről 
(-lefelé)” épülő szervezet, s ezt 
az alapelvet lényegében a mű
ködésére nézve is kimondják.

S a gyakolatban (ma)!? Jól 
ismerjük mindannyian, hogy a 
szervezetet nem az alapszerve-

KSSI-

„Világjelenség évtizedünkben a hivatalos események, tár
sadalmi értékek válsága” — állítja cikkének elején TUTÖ 
LÁSZLÖ a KRITIKA ez évi 1. számában. A nyugati posztin- 
dusztriális-fogyasztói társadalmak mellett, mi az oka az érték
válságnak a szocialista országokban? Magyarországon ..... a
dogmatikus korszakot követő optimista lendület a hetvenes 
évekre alábbhagyott. Az utolérési tervek (amelyek szerint 
Ausztria gazdasági fejlettségi szintjére kellett Volna eljutnunk) 
nem realizálódtak és a sokak által szorgalmazott, de csődöf 
m o n d o tt  gazdasági n ö v e k e d é s -c e n tr izm u s  o ko zta  e lb izo n y ta la 
n o d á st n e m  e lle n sú lyo z ta  m e g fe le lő e n  a kö zg o n d o lko d á s t á th a 
tó e g y é r te lm ű e n  szo c ia lis ta  é r té k m o d e ll  k ido lgozása , illetve 
ennek kísérlete. így a világtörténeti távlatokban való gondol
kodás helyett, előtérbe került a közeljövőre és a mindenna
pokra való koncentrálás noha valójában” — s itt Szabó And
rás Györgyöt idézi, a szerző — „csak a kommunizmus perspek
tívájából ítélhetők meg helyesen mai feladataink”. „A dekla
rált elvek (közösségiség, internacionalizmus stb.) kevéssé ér
ződnek a mindennapokban — így valamiféle

„kettős igazság”
jött létre a h iva ta lo s  e s zm é k  és a m ű k ö d ő  g y a ko r la t k ö zö tt. 
Ellentétük békés együttese — a régi értékek válságának . . .  
tüneteivel együtt — olyan légkört teremtett, amelyet számot
tevő rétegek elbizonytalanodása, célhiánya, azonosulási ne
hézsége, orientációs zavara, perspektívavesztése jellemez. . .  A 
tudományos bázis megingása, az objektív értékrend beépülé
se különböző jelenségek, események olyan értelmezési válsá
gával jár együtt, amely irracionális tartalmú válaszokat, ma
gyarázatokat eredményez.”

Az értékmodell, értékhierarchia hiánya az értéknivellálás- 
hoz vezet. „Az irracionális látásmód..,, programként vallja a 
teljes szubjektivizálódást. . .  a hangsúlyt a magánbenyomá
sokra, személyes értékekre, szubjektív hitelre helyezi á t ... 
önértékké válik az őszinteség,. . .  hasonló tendenciát, mutat a 
hetvenes évek szépirodalmában jelentkező irányváltás.”

A korábbi értékek válságára ettől eltérő típusú választ 
ad az az irányzat, amely a régi, Tütő által anakronisztikus
nak tartott eszményekhez fordul. így erősödött fel; a vallás, 
a polgári humanizmus, vagy a paraszti-népi kultúrához való 
visszanyúlás.

A szubjektivizálódásból és az értéknivellációból adódó 
szomorú következtetés; a kritikai tevékenység értelmetlensé
ge, a „m inőség  e lh a lá sa ”. D e a z egységes (és c sa k  e szm ei) é r 
té k re n d  fe lb o m lá sa , i lle tv e  h á tté rb e  szoru lása  m ié r t  je le n te n é  
a m in ő sé g  m e g szű n ésé t (e z  ép p en  a k ü lö n fé le  m in ő sé g e k  m e g 
je len ése )?

A RECENTRALIZÁLÁS REJTETT MECHANIZMUSAI- 
ról írt a februári VALÖSÁG-ban LAKY TERÉZ. Miért erő
södik már évek óta az *

újracentralizálódás,
mikor az „illetékes párt- és kormányszervek kifejezett törek
vése a megváltozott irányítási rendszer fenntartása és tökéle
tesítése”? (Ez utóbbi kijelentést — szerintem —>• nem támaszt
ják alá egyértelműen az MSZMP KB XII. kongresszusi irány
elvei, vagy a január 1-i új szabályozók.)

„... a h o g y  a v á lla la to k n á l b e szű k ü ln e k , és a k ö zp o n to k 
ná l ö ss zp o n to su ln a k  a fo rrá so k , s a h o g y  sza p o ro d n a k  a „ ke
r e te k ” a z e lő írá so k , ú g y  f ig y e ln e k  a vá lla la to k  eg yre  in ká b b  
az irá n y ító  sze rv e k re , s  k e v é sb é  a  p iaci l e h e tő s é g e k r e . . ."  
Olyan rejtett mechanizmusok működnek, amelyek a „gazda
sági helyzettől, s az irányító szándékaitól függetlenül is, újra 
meg újra a centralizálás irányába visznek. A rejtett mecha
nizmuson olyan ideológiai, politikai, gyakorlati, gazdasági 
szervezeti tényezők egymásrahatását értem, amelynek együt
tese befolyásolja a választást az irányítás kétféle eszköze; az 
utasítások és az érdekeltté tétel között.”

A recentralizálódás két tényezőjét vizsgálja: gazdaságunk 
(tervutasításos irányítási rendszeréből örökölt, s a centralizá
ció intézményes bázisát adó) szervezetrendszerét, valamint a 
gazdasági célok és eszközök tervezhetőségének korlátáit”. Ez 

utóbbi nemcsak a tervezés technikai korlátáit, hanem a ki
alakuló „cél-alcél láncok” által hordozott ellentmondások, 
vagyis a tervezés folyamata mögötti érdekütközések megol
dási lehetőségeit is jelenti. „... a gazdaság harmonikus fejlő
dése szempontjából az a kívánatos, hogy a célok . . .  minél 
kevesebb és kevésbé éles ellentmondást hordozzanak.. .  Az 
egyre nyilvánvalóbbá váló ellentmondások érzékelésekor 
rendszerint a politikai vezetésre hárul, hogy preferenciákat 
közöljön. . .  A  b ea va tko zá s  á lta lánossá  vá lá sá n a k  e g y ik  leg
lén yeg eseb b  oka: a z  é rd e ko rie n tá c ió  m e g te re m té sé n e k  n e h é z 
sége . . .  (az érdekegyezés létrehozásának korlátái). . .  je lle g 
ze te se n  a zo k  a c é lo k  n e m  te lje s ü ln e k , a m e ly e k b e n  n in cs va g y  
n e m  e lég  in te n z ív  a z  é rd ekeg yezés , a c é lk itű zé se k  és az é r in 
te t te k  kö zö tt."  I ly e n k o r  p ed ig  k ö v e tk e z n e k  az u ta sítá so k .

A paraszti életm ód
A KAPITALIZMUS HAJNALÁN, a múlt század második fe
lében nem sokban különbözött a korábbi jobbágyságétól — ír
ja VÖRÖS ANTAL a HISTÓRIA 1979/4. számában. N e m  v á lt  
va lóra  a r e fo rm k o r  lib erá lis  n e m essé g én e k  á lm a , a k i „abban  
az illú z ió b a n  é lt, h o g y  a fö ld  és a m u n k á s k e z e k  fe lsza b a d í
tása  e té ren  is gyors v á lto zá s t te r e m t és a fe u d a lizm u s  ko rá 
n a k  n a g y ré sz t k ezd e tle g e s  g a zd á lko d á st ű ző  jo b b á g y  p a ra sz t
ja  pár e sz te n d ő  leforgása  a la tt k o rsze rű en  g a zd á lko d ó  tő kés  
k isá ru te rm e lő  p a ra sz tb ir to ko s  lesz. Ügy látták, hogy a parasz
ti szorgalomnak csak két mozgató rugója van, a szabadság és 

tulajdon.” Ez azonban tényleg csak illúziónak bizonyult. Az 
évszázados életforma és szemlélet továbbélését bizonyítja egy 
századfordulón gyűjtött dalszöveg is:

„Hála Is te n  n y u g h a tu n k ,  
tö b b e t n e m  ro b o to lu n k , 
d ézsm a , ro b o t e lv e sze tt,  
m u la th a tu n k  e leg e t."

IA  tradicionális életmód egészen a világháborúig jellem
ző lőhetett — gondoljunk csak Boldog Emberre, Joó György
re, vagy a Puszták népe öreg cselédjeire; milyen nosztalgiá
val gondolnak vissza a régi időkre. A Monarchia felbomlása 
nyomán kialakuló szűk nemzeti piac nyomán aztán sok .min
dennek meg kellett változnia.) A „henye” életmód, a kényel
mes munkaritmus alapja azonban nem az eredendő lustaság, 
hanem a még mindig általános háromnyomásos gazdálkodás. 
Gabonatermelő rendszere a nyomáskényszer mellett nem adott 
helyet a munkaigényesebb kapások, vagy a takarmányfélék 
termelésére. Ennek következménye, hogy például a nők ide
iének nagy részét csak a háztartási munkák és a család ru
házkodásával kapcsolatos teendők töltötték ki. (Ez utóbbi . 
„készítési idejük és használatuk szöges ellentétben állt a pol
gári fejlődés racionális követelményeivel”.)

K. A.

í l  „ cse lekvő  e m b e r” koncepciő- 
ját. H eg el kifejezését „megre- 
formálva”, S ü k e i szerint nem a 
népszellem a világszellem 

^  megnyilvánulása, hanem az 
akarat alakította népszelle- 
mekből áll össze a világszel
lem. A „ k ö za k a ra t” jelentősé- 

>_ gének felnagyításával szerinte 
a valamiféle k o lle k t ív  s z u b je k ti-  

. v itá s  alakítja a történelmet.
”, S ü k e i  elképzelése a romanti- 
a kus antikapitalistákéhoz és az 

utópista szocialistákhoz áll 
i- közel, amikor V b lta ire , R o u s-  
n seau, S a in t-S im o n  nyomán az 
i- „ész arisztokráciájának’.’ e'ljö- 
s vendő hatalmára vár. Hasonló 

Jókai nézete is É sza r is z to krá 
cia  című cikkében (1847): a 

!- forradalommal „ ism ét p a ra d i-  
a cso m m á  v á lik  a fö ld ”, ahol 
'- „sze llem sza b a d sá g , é szu ra lk o -
- d á s” lesz majd jellemző. Az
- 1847-ben még centralista Ir i-  
■- n y i J ó zse f (a gyufa föltalálójá- 
e nak, Jánosnak öccse) így fo- 
k galmaz: „ A k a ro k  te h á t fe lső
- t á b lá t . . . ,  a zo n b a n  s e m  szü lé 
si tési, se m  b ir to k , se m  p én z , h a -
- n e m  ész  aris to cra tica i fe lső
- tá b lá t."

Valamivel szintetikusabbak
* V a svá ri és P e tő fi nézetei, de 
z egyoldalúan megmaradnak „a 
' fra n c ia  g y a k o r la t” pártján.
* Érdekes B irá n y i Á k o s  „szo

c ia lizm u sa ” is, mely „oly k ö z 
társaság, ho l a tá rsa d a lo m  n e m

* csa k  jo g o t ad, m e ly  sze r in t  
m in d e n  e m b e r  sze lle m i s a n y a -

i gi jó lé té re  ö n e re jé v e l fe lk ü z d -  
héssen , h a n e m  ő m aga  is t e t t -  

\ leg g o n d o sk o d ik  az ille tő  e m -  
”. b érrő l”. (Pl. közműhelyek, a 
. vagyonok korlátozása, „a m u n 

k á so sz tá ly n a k  e ln y o m a tá s á t . . .  
leh e tő  leg szig o rú b b a n  tila l-  

c m á zzá ”.) B irá n y i nem tartja 
é kizártnak a majdani „ k o m m u -
■ n iz m u s t” sem, „hol az ország  
1 m in d e n  va g yo n a  s ja v a i egy
■ k ö zá llo m á n y i t ő k é t . k é p e zn e k ,
■ m e ly n e k  jö v e d e lm e ib ő l k i- k i  
: teh e tség e , szo lg á la ta i s é rd e -  
í m e ih e z  sza b o tt ré s z t  h ú z ”, de 
. a kommunizmus eljövetelét 
. „az e m b e r i n e m  leg n a g yo b b  
. m ű v e ltsé g e ” feltételéhez köti.
1 Az adott körülmények ilyen, 

forradalmi-idealista né- 
í zeteket szültek a m á rciu si i f 

ja k  vezetőiben. Ezek a nézetek 
vezettek el a dicső március 15-i 
naphoz. Ekkor, s a következő 
hetekben hőseink kulcsszere
pet játszottak a történelem 
drámájában. Jellemző tetterős
ségükre, hogy P á lf fy  A lb e r t  
rekordidő alatt megszervezte 
és március 19-től rendszeresen 
megjelentette a M á rcziu s 15-e 
című lapot, melyben P e tő fi és 
társai ilyen hangzatos álneve
ken írtaik, mint R a d ica liss im u s, 
Első o sz tá ly ú  barricadeur, Sá 
tá n  k ö rm e  stb. Nevükhöz fűző
dik az Ir in y i  által megfogal
mazott T ize n k é t  p o n t mellett 
számos kiáltvány, harcra buz
dító vers, újságcikk, P ető fi, 
V a svá ri, T o m p a , V a jd a  János  
harctéri híradásai, sőt még 
S ze n d re y  J ú lia  is írt ösztökélő 
felhívást.

Bár áprilistól a nemesi ve
zetés fokozatosan kiszorította 
a hatalomból a radikálisokat, 
P e tő fié k  sokáig az egységfront 
védelmében csak visszafogot
tan bírálták a nemesi politikát. 
Választási kudarcaik és a kor
mány (B a tth y á n y , E sterh á zy , 
S z é c h e n y i . . . )  vélt vagy valós 
megalkuvásai hatására augusz
tustól többségük heves ellen
zékbe vonult, mások — így 
Jó ka i, G y u la i — föladták ra
dikalizmusukat. A radikálisok 
egyre jobban elszigetelődtek, 
lapjaikat betiltották, maguk 
különböző csatatereken szét
szórva harcoltak.

Végül Ir in y it  halálra ítélték, 
de kegyelmet kapott; L u ká cs  
emigrált; Irá n y i az emigrációt 
követően a F ü g g etlen ség i P árt 
képviselője lett; V a sv á r it a 
szabadságharcunk ellen lázadt 
román csapatok ölték meg; 
O roszh eg y i hosszú raboskodás 
után török katonai szolgálatba 
állt. . .  G yu la i, Jó ka i, T o m pa , 
V a jd a , A ra n y , P e tő fi sorsát 
mindenki ismeri.

P e tő fié k , bár bázis nélkül a 
forradalom végigvitelére nem 
lehettek képesek, főszerepet 
játszottak történelmünk e fel
emelő fejezetének megalkotá
sában. E fiatalok diadalmas 
föllépése az idő múlásával nem 
veszthet jelentőségéből.

B. Kiss Tamás
j

egyetemistákat V a sv á r i Pál 
gyűjti „politikai tanulókörbe”. 
Közéjük tartozik a majdani 
orvosprofesszor, K o rá n y i F ri
gyes és az i f ja k  egyik fő ideo
lógusa, az Erdélyből frissen 
érkezett S ü k e i  K á ro ly . Debre
cen, Kassa, Eger értelmiségi if
júsága szintúgy forrong.

1847-től J ó k a i lapja, az É le t
k é p e k  a fő bázisuk, itt S ü k e i  a 
vezető kritikus. Irodalmi 
irányzatuk az „irányköltészet”, 
a költészetnek a politika, a 
„korszellem parancsa” szolgá
latába állítása. „ Iroda lom  ö n 
m a g á é rt? ” Nem! „ A z iro d a lo m  
az é le t v e z é r fá k ly á ja ” — fo
galmazták meg. „Szó lan i és 
te n n i!” — hirdetik.

Idézeteiket, filozófiai útkere- 
sésüket a kor határozta 

meg. Történelemfölfogásuk egy
oldalúságait, idealisztikus vol
tát nem egyszerűen a proleta
riátus hiánya, az ország elma
radottsága,, és elszigeteltsége 
határozta meg. Az osztályerők 
kusza eloszlása, a súlyos ellent
mondások: a függetlenség és a 
forradalom; a nemesi vezetés
sel való egység és ellentét; for
radalmi vezetésük, majd a ve
zetésből való teljes kiszorított- 
ságuk; a kiélezett helyzet, s az 
időhiány ellentmondásai vol
tak a fő okok. Filozófiájuk vi
szonylagos fejletlensége sem 
kifejezetten a termelőerők, a 
természettudományok fejlet
lenségéből fakadt, hiszen e 
korban még létezhetett a köl
tészeten és esztétikán alapuló 
ideológia. Egyszerűen az el
lentmondásos viszonyok kö
vetkeztében -volt. pl. P ető fi  
költői tudat  ̂ pontosabb, mint 
történelmi tudata.

A fölvázolt okok késztetik 
az ifjak ideológusait arra, hogy 
a „ n ém et e lm é le t” és a „ fra n 
cia  g y a k o r la t” közül majdnem 
egyértelműen az utóbbira ad
ják voksukat. Bár ismerik, ösz- 
szességében nemigen pártolják 
az elméleti, történeti igényű 
német filozófiát, hanem a tör- 
ténetietlenebb, de forradal
mibb francia példát próbálják 
viszonyainkra átültetni. „A  
m agyar n e m  szem lé lő d ő  n e m 
ze t” — írja S ü k e i, felvázolva á

íyi ennyire ismerjük a már- 
ciusi ifjak tevékenységét, 

eszmeit? Hallottunk-e pesti, 
erdélyi, győri és más vezetőik
ről, hallottunk-e szocialiszti- 
kus, sőt kommunisztikus el
képzeléseikről? Érdemes föl
eleveníteni néhány mozzanatot 
életükből.

A „m árciusi i f ja k "  megneve
zés alatt P e tő fit é s  körét, a vi
dék rokon meggyőződésű iro
dalmárait, a forradalom ifjú, 
radikális szónokait, újságíróit, 
íróit, politikusait értjük. Több
ségük huszonéves „értelmiségi 
munkanélküli”: tengődő ügy
véd, a ‘cenzúrával viaskodó új
ságíró, szabadon gondolkodó 
egyetemista. Sokuk polgári 
származék, de megtalálható 
köztük báró N y á r i A lb e r t épp
úgy, mint a paraszti családból 
jött A ra n y  és T o m p a . Zömük 
az önképzőkörök neveltje, 
V ö rö sm a rty n , K ö lcseyn , a ha
ladó francia történetírókon, 
szocialistákon nevelkedett, de 
később H egel, F eu erb a ch , 
H ein e  eszméi is Utolérték né- 

' melyüket A pápai önképzőkör 
(P ető fi, Jó ka i), Eperjes (Irá n y i  
D ániel, K e ré n y i F rigyes, G re- 
guss Á g o st, L is zn y a i K á lm á n )  
és a többi kapcsolatban állt 
egymással, s irodalmi, közéleti 
szereplésre készítette föl tag
jait.

1846-ban P e tő fi • alapította 
meg a T íze k  Társaságát, mely 
politikus-irodalmi kört B érczy  
K á ro ly , D egré A la jo s , Jóka i, 
K e ré n y i, L iszn ya i, P á kh  A l
bert, P á lf fy  A lb e r t,  O b e rn y ik  
K á ro ly , T o m p a  és P ető fi neve 
fémjelzett. Hozzájuk tartozott 
A ra n y  és több más barát is. 
Leginkább a P esti H írla p  kö
rül gyűltek össze,. melynek 
P á kh , P á lffy , I r in y i  Jó zse f, 
E m ő d y  D á n ie l munkatársa 

( volt. Ugyanakkor Erdélyben 
S ze n tiv á n y i  M ih á ly  és a nép
dalgyűjtőként híressé lett K ri
za  Já n o s  mellett alakult ki a 
márciusi ifjúság egyik góca, a 
másik erdélyi góc G y u la i Pál, 
S zá sz  K á ro ly , S ü k e i  K á ro ly  és 
mások tömörítője. Győrben 
L u k á c s  S á ndor, a későbbi kép
viselő és kormánybiztos veze
tésével szerveződnek össze a 
radikális fiatalok, míg a pesti

A Közgazdász idén is meg
kísérli a (már-már úgy tűnik) 
lehetetlent: vitát, vagy érdemi 
cikket a KISZ-szervezet prob
lémájáról. Hogy ez mostaná
ban nem sikerült? Ennek sze
rintem két fő oka van: 1 . a 
KÖZÖNY, 2. a lap korlátái.

Persze a szervezet komoly 
gondjai igazából csak kis szá
mú, jószándékú, lelkes KISZ- 
tagnak, KISZ-vezetőnek jelen
tenek problémát: A túlnyomó 
többség problémája inkább 
csak annyi, hogy: tagja a szer
vezetnek (különféle okok miatt 
— erre most nem térek ki) bár 
csak formálisan, de hébe-hóba 
mégis zaklatják holmi taggyű
lésekkel (évente általában két
szer; az elején vezetőségvá- 
lasztás, a végén az éves munka 
és vállalások értékelésekor), 
tagdíj-fizetéssel, felvonulással, 
közmunkákkal stb.

Tehát a KÖZÖNY itt is, mint 
a közélet más területein, vala
mint a tanulmányi-szakmai te
kintetben (lásd B. Kiss Tamás: 
Szuperközöny és okai — első 
idei szám), sőt Borsi László 
szerint (Hogy vagy? — kará
csonyi szám) az emberi kap
csolatok, a magánélet terüle
tén. /

De MIÉRT mindez? Biztos 
vannak közös okok, de most 
nézzük meg azt, amit szorosab
ban a KISZ-re (s persze köz
vetve egész politikai rendsze
rünkre) vonatkozik. Tekint
sünk vissza egész 1957. február 
26-ig, amikor az MSZMP Ideig
lenes Központi Bizottsága ha
tározatot hozott, amely ki
mondta, hogy létre kell hozni 
a párt ifjúsági szervezetét. En
nek nyomán tapasztalt párt
munkásokból létrejött a KISZ 
Országos Szervező Bizottsága,

} majd a pártbizottságok és 
pártszervezetek támogatásával 
országszerte megalakultak a 
KISZ-szervezetek. A március 
17-i párthatározat a KISZ lét
rehozását „szükségesnek tart
ja — a magyar ifjúság szocia
lista egységének megteremtése 
a magyar, ifjúság kommunista 
nevelésének elősegítése és a 
párt utánpótlásának biztosítá-

I nyos közös, más korosztályok- 1 
i tói eltérő vonásai, de ezek nem ] 
i elsősorban társadalmi-politikai ,
■ jellegűek. Más oldalról: a tár- j
■ sadalmi-politikai rétegződés
1 nem korosztályok szerint ala- * 
: kul. Mjnt ahogy az egész tár- . 

sadalom, így az ifjúság sem 
homogén, így a KISZ mint az J 

l ifjúság egyetlen politikai szer- s 
vezete nem képviselheti (nem j; 
képes képviselni) az egész ma- ■

c

■ kája a helyes célkitűzések el- 
i lenére azonban nem számolt
■ eléggé az ifjúság életkori sajá- 
[ tosságaival, műveltségi színvo- 
| nalának különbözőségeivel, az 
’ egyes ifjúsági rétegek sajátos

igényeivel”. Ha az MDP mono- 
! polisztikus egy pártrendszere 
' nem volt képes számolni a tár

sadalom rétegezettségével ak- 
1 kor ez még inkább igaz az If

júsági Szövetségre. Ellenforra
dalomnak kellett kitörni ah-

■ hoz, hogy az ifjúsági rétegszer
vezetek újjá alakuljanak. Ép
pen a KISZ I. Országos Érte
kezlete állapítja meg, hogy 
ezek a rétegszervezetek a (po
litikai) harcok eredményeképp 
megtisztultak az ellenforradal
mároktól, revizionistáktól — 
miért kellett hát mégis meg
szűnniük?

De miért NINCS VISSZA- 
. CSATOLÁS a szervezetben 

alulról felfelé? A mozgalmi 
munkát értékelő beszámolók 
a szervezet hierarchiájának 
szintjein feljebb jutva mind 
rózsaszínűbb lesz. Tavaly ápri
lisban Simonyi Tamás több
szöri felszólalásával hívta fel 
erre a figyelmet a kér. kari 
küldöttértekezleten, s javasol
ta, hogy ne fogadják el a be
számolót — az azonban mégis 
tovább került. Ügy tűnik, a 
szervezetben olyan mechaniz
mus érvényesül, amely szinte 
hasonlít egy adminisztratív in
tézményéhez, ahol az (eseten
ként), alulról jövő, a szervezet 
tényleges helyzetét feltáró tar
talmi kezdeményezések az ir
reálissá váló élveket és eszmé
ket képviselő falba ütköznek. 
A szervezet hierarchiája fel
építésének is következménye, 
hogy a szervezetet igazából 
nem az ifjúság, hanem más 
erők, érdekek mozgatják (még 
egyszer hangsúlyoznám, hogy 
„Az Ifjúság” nem létezik), s — 
azt hiszem — mindez hozzájá-, 
rul a szervezettel és az egész 
társadalmi-politikai életünkkel 
szembeni KÖZÖNY kialakulá
sához, illetve újratermelődésé
hez.

Körösényi András

zetei, hanem a hierarchikus 
felépítése tartja fenn (ha pem 
lenne egyetemünkön KISZ- 
bizottság, keveseknek nem jut
na eszébe alapszervezeti titká
rokat választani, ami az alap
szervezet legfontosabb tevé
kenysége; van titkár — van 
alapszervezet).

Megvan tehát a forma, most 
töltsük meg tartalommal?! Ez 
az persze, ami nem megy. A 
kitűzött, propagált célokról, 
azok rnegvalósíthatatlanságá- 
ról Stark Tamás és Türei Sán
dor már írt (a karácsonyi 
számban). Az eredmény: a 
szervezetet tagjainak nagy ré
sze — azt hiszem jogosan — 
nem érzi magáénak..

Maróthy László egyik beszé
dében (KISZ KB ülés, ’78. de
cember 29.) azt hangsúlyozta, 
hogy ma a Magyar Kommu
nista Ifjúsági Szövetség az 
egész magyar ifjúság érdekeit 
képviseli. Ezt a megállapítást 
az MSZMP KB XII. kongresz- 
szusi irányelvei is tartalmaz
zák. Az igaz, hogy az ifjúság a 
társadalom egy rétege (hiszen 
korcsoportok szerint tetszőle
ges rétegződést felállíthatunk) 
és a fiatalságnak vannak bizo-

gyar ifjúságot. Ennek igénye a 
céloknak, feladatoknak csakis 
frázisszerű általánosságba tor
kolló és tartalmatlan meghatá
rozását eredményezi — ezek 
jellemzésével és hatásaival a 
már említett Türei—Stark cikk 
foglalkozott.

Ök — a tagságot mégis moz
gósítandó — igen eredeti ötlet
tel állnak elő; „olyan célokat 
tűznek ki amelyeket mind
nyájan szívügyüknek tekin
tenénk”. (De mik ezek?) Pél
dául minden évben lehetséges 
nyugati utazás, a diákönkor
mányzat teljes kiépítése!? Ezek 
tipikusan (társadalmi) rétegér
dekek, amelyek érinthetik az 
egyetemistákat, értelmiségi 
gyerekeket, képviselheti pél
dául a Diákszövetség; de mi-

Syen messze van ettől (pl.) a 
lolgozó parasztfiatalok, “vagy 
ingázó segédmunkások problé

mája!
Rétegérdekeket egy felülről 

létrehozott és irányított hie
rarchikus szervezet képtelen 
képviselni. Ez egyszer beigazo
lódott a DISZ esetében. Éppen 
a KISZ létrehozását elrendelő 
már említett párthatározat em
líti meg: „a DISZ nevelő mun-



Dixieland-találkozó

Utóhang a jazz-szombathoz
„Ezt kár volt megszámozni.”
„Nagyon jó volt, akár éjfélig 

is felhallgattam volna!” A két, 
merőben ellentétes vélemény 
jól tükrözi azt, hogy mennyire 
más szemmel látták a résztve
vők ezt a rendezvényt. A pro
paganda hiányosságai követ
keztében sajnos nagyon keve
sen vettek részt az estén. Pe
dig akik ott voltak, jól jártak, 
mert ilyen kitűnő hangulatú 
koncertben ritkán van része 
még annak is, aki rendszere
sen jár efféle helyekre.

Miután a meghívott lengyel 
együttes anyagi okok miatt 
nem vállalta a fellépést, így az 
utolsó pillanatban kellett he
lyettük keríteni valakit. • Egy
behangzó vélemények szerint 
ez kitűnően sikerült. A Mű
szaki Egyetem házi dixieland
je, a Blaskó dixieland magára 
vállalta a kezdő együttes nem 
éppen hálás szerepét. Annak 
ellenére, hogy még soha nem 
játszoittak ekkora közönség 
előtt (nekik ez a létszám ha
talmasnak számított), és játé
kukon érződött egy kis izga
lom, görcs, sikerült leküzde
niük megilletődöttségükét. Eh
hez a közönség is hozzásegítet
te őket és jól megoldották a 
feladatot. A kicsiny, de lelkes 
közönség tapsa a felnövekvő 
utánpótlásnak szólt.

Ezután következett a szegedi 
Molnár dixieland. Fáradtak 
voltak, ami nem csoda, hiszen 
az egész napot a rádió stúdió
jában töltötték. Azonban Ga- 
rgy Márta ének és zongorajá
téka, valamint Molnár Gyula 
klarinétszólói felidézték az 
együttes legszebb napjait. 
Egyébként is ritkán lépnek fel 
Pesten. Végeredményben ők is 
hozzájárultak ahhoz, hogy

emelkedjék a hangulat. Nem is 
szabadultak egykönnyen a 
színpadról, a közönség keve
sellte a háromnegyed órát, 
amit nyújtottak.

Ekkor végtelennek tetsző, 
majdnem egyórás szünet kö
vetkezett. Kovács Gyula együt
teséből hiányzott a bőgős, aki 
még Benkóékkal volt a 
KEK-en, és nem ért át idejé
ben hozzánk. A közönség egy 
kicsit lelombozódott, főleg 
azért, mert senki nem mondta 
meg a szünet okát. Aztán Ko
vács Gyula kért tőlünk elné
zést, de addigra már megjött 
Vajda Sándor is és rövid sze
relés után elkezdődött a ferge
teges koncert. A sajátos Ko
vács-hangzás ismét megtette a 
magáét. A beteg fuvolás he
lyett ezúttal két szaxofon volt, 
Dresch Mihályon kívül Hor
váth Pétert láthattuk és hall
hattuk, aki Gonda János sze
rint az utóbbi évfolyamok 
egyik legtehetségesebb szaxofo
nosa volt a jazz tanszakon. 
Legnagyobb sikerük Sonny 
Rollins standardja, a St. Tho
mas volt.

Igencsak benne jártunk már 
az éjszakában, amikor színpad
ra lépett az All-Star banda, 
Benkóék. A maradék közönség 
teljesen tűzbe jött tőlük. Négy
szer ikellett visszajönnünk és 
utoljára már a sorok közül 
diktálták, hogy mit játsszanak, 
„A zongorista álmá”-val bú
csúztak nem sokkal éjfél előtt, 
és biztos, hogy nem bánta meg, 
aki ott maradt.

Ez történt fébruár 23-án. 
Mindenkit szeretettel yárunk, 
legközelebb április 12-én, és 
minden szerdán este a klub
ban.

V.L

„...hogy megússza és életben maradjon az ember ’
Beszélgetés B a ldzsovits L ajossal

Mi lesz velük?
Rózsa János: Vasárnapi szülők

Dózsa János filmje — mi 
tagadás — nagy hatással 

Volt rám. Pedig nem mond
hatnám, hogy Rózsa János 
kedvenc rendezőim közé tar
tozna, különösen utolsó film
je, a Trombitás váltott ki he
ves ellenérzéseket belőlem. 
Nem szívelhettem öncélú na
turalizmusát, és filozófiáját is 
csak a sajtó adta — utólag — 
tudtomra.

A Vasárnapi szülők ezzel 
szemben letisztult, érett, kö
vetkezetesen végiggondolt 
munka. Azokról szól, akik ke
serves gyerekkor után vagy 
helyett intézetbe kerültek. 
Ezek a gyerekek — a film ese
tében lányok — hihetetlen ér
zelmi nyomorból jutnak ide, 
ahol a társadalom elfogadható 
anyagi körülményeket teremt 
a számukra, csak azt nem tud
ja megadni, amire a legna
gyobb szükségük volna: a sze
reteted Mindegyikük mögött 
áll már valamilyen apróbb-na- 
gyobb bűncselekmény; vá
gyaik nincsenek, nagy részük 
az emberiségtől megundoro
dott. A Vasárnapi szülők hőse 
Juli, a szóban forgó lányinté
zet átlagosnál értelmesebb, 
„kiszabadulásra” érdemes tag
ja.

A megdöbbentő bevezető 
képsorok után kibontakozik 
Juli életének háttere. Rózsa 
János a lány múltját mégsem 
kutatja, fogadjuk el, hogy Ju
linak ide kellett kerülnie. Egy 
kitörési kísérlet esélyeit latol
gatja a film, az előzmények, a 
benti és kinti élet lélekrombo
ló ereje véglegesen tönkrete
szi-e a talán még megmenthe
tő, kirekesztett lány életét.

Az intézetből kétféle módon 
lehet kijutni: ha a benti lányt 
feleségül veszi valaki, vagy ha 
egy szocialista brigád patro- 
nálása után az alanyból mun
kásnő faragható. De milyen 
lehet az a szerelem, melyet rá
csok közvetítenek, ki az, aki
nek eszébe jut egy intézeti 
lánnyal — akit még azelőtt 
még soha sem látott — leve
lezésbe fogni? Milyen jövője 
van a lehetetlen helyzetből ki
növő házasságnak? Valóban 
szabadulás-e az ilyen kilépés 
a rácsok mögül? Juli nővére 
ezt az utat választotta. A

ranglétrán felfelé kapaszkodó 
férje nem engedheti meg ma
gának, hogy a szökésben levő 
sógornőjének akár csak egy 
estére is szállást adjon. „Majd 
ha rendesen kiszabadulsz, jö
hetsz hozzánk vendégségbe!” 
— vágja oda a lánynak. A test
vérét védelmező feleségének is 
felhánytcrgatja: „téged is on
nan hoztalak ki”.

A másik lehetséges út egy 
szocialista brigád patronálása, 
melynek szeretetcsomagjai — 
nem meglepő —, a kívánt
tal éppen ellentétes hatást 
váltanak ki. A brigádtagok kö
zül mindig más látja vendégül 
Julit vasárnaponként, mely
nek csekély nevelő értéke nem 
kétséges. Mégis nagy dolgok a 
vasárnapi ebédek, mert leg
alább hetente egyszer meg
nyílhat a rácsos kapu, fél nap
ra Julié a szabadság, intézeti 
társai, kik első szökésekor még 
hősként fogadják, a legális tá
volléteket veréssel, és meg- 
gyalázással büntetik. Rózsa 
filmjében azt becsülöm a leg
többre, hogy személyiségtör
ténetben és kölcsönhatásokban 
gondolkodik, felmutatja közös-' 
ség és egyéni lélek ellentmon
dásait és azok mozgási irá
nyát. A gondolati tisztaság és 
a középiskolás lányok hivatár 
sós színészeket megszégyenítő 
játéka döbbenetes valószerű
séget teremt.

A brigád kétségkívül nemes 
szándékába azonban beleszól 
az élet: az egyik brigádtag fér
je megpróbálja elcsábítani a 
lányt, a brigádvezető fia pedig 
beleszeret. Egy torz anyai ösz
tön támad fel: „én nem erre 
neveltem a fiamat”. A követ
keztetés talán nem meglepő; a 
fiú az anyjától pénzt lop, Ju
lival a Balatonra szökik, nya
ralót törnek fel, de nincs fél 
órájuk sem, megjelenik a 
rendőrség.

pelemelkedés és visszahul- 
lás váltja egymást, re

mény és kiábrándulás. A va
lakihez tartozás őrjítő vágya 
és romboló bizalmatlanság 
működik a lányban.

Rózsa János igazi filmet 
rendezett; a lányok arca, sze
mei, extatikus tánca, simoga-

;y kö zö n ség et. V o lt-e  k ü lö n b ség  a 
is k é t  e lőadás kö zö n ség e  kö zö tt?  
s- — Volt különbség. Az úgy- 
íl nevezett felnőtt hallgatóság
i. diszkrétebben, szolidabban 
t, reagált dolgokra. A hangos
[- reakció — például nevetés — 
:- kevesebb. Hogy melyik közön- 
g ség előtt játszunk szívesebben 
■s — fiataloknak vagy felnőttek

nek — ezt nem tudnám meg- 
.  mondani, mert csak jó és rossz' 

közönség van, és ez kortól 
5  független. A közgázosokat
a ilyen szempontból' meglepően 

jónak találtuk. Sajnos, ezt nem 
;t minden egyetemről mondhat
ni juk el, mert általában az egye- 
i_ temistákat nagyon nehéz meg- 
n fogni. Valami avantgárd dol

got várnak, vagy — volt már 
ilyen tapasztalatunk is — egy- 

a szerűen tájékozatlanok. Ennek 
s az előadóestnek a műsorában 
 ̂ csupa közérthető dolog van.

* Konvencionális értelemben 
vett színdarabrészlet; versek,

s, sanzonok, és sok romantika,
- ami az utóbbi időben újra di-
t, vattá vált.
d — N e h ezeb b  e lő a d ó este t ta r -  
a ta n i, m in t  s z ín h á z i p ro d u k c ió -

Amikor elhatároztam, hogy 
interjút készítek Balázsovits 
Lajossal, lélekben hosszas „te
lefonpárbajra” készültem fel 
az időpont-egyeztetést illetően. 
Kellemes meglepetés volt, 
hogy első telefonhívásom al
kalmával nemcsak hogy ott
hon találtam, de azonnal meg 
is állapodtunk a beszélgetés 
időpontjában.

Ami az Interjú első percei
ben máris feltűnt, az a színé
szekre oly kevéssé jellemző 
nyugalom volt. Nyugalmára 
vall az is, hogy az egyete
münkön tartott előadóestet 
megelőző szervezési, technikai 
nehézségek közepette is csu
pán az' érdekelte, hogy nem 
türelmetlen-e a közönség.

Minthogy erre az interjúra 
Almási Évával tartott közös 
előadóestjük kapcsán került 
sor, első kérdésem erre az es
tére vonatkozik:

— F eb ru á r 16-án e g ym á s  
u tá n  k é ts z e r  a d tá k  elő  m ű so 
ru k a t e lő szö r e g y e te m ü n k ö n ,  
a ztá n  a F ővárosi M ű v e lő d és i  
H ázban . B izo n yá ra  f ig y e lté k  a

pornófilmhullámon. Nálunk 
sosem játszottak pornófil
met, így ha ezt a filmet itt be
mutatnák, az elsődleges kurió
zuma a ruhanélküliség lenne. 
Nálunk járhatatlan út az, hogy 
a közönség ugyanúgy fogadja 
el a meztelenség kifejezőesz
közként való felhasználását, 
ahogy azt a rendező elképzel
te. Persze a meztelenség na
gyon sok filmnél üzleti fogás 
is, közönségcsalogató. A ren
dező hírnevének el kell jutni 
arra a fokra, hogy filmjében a 
meztelenség ne pornográfiá
nak szímítson, fianem művé
szetnek.

— A z  E g yén i bűnök', közös  
e ré n y e k  — ro ssz fo rd ítá s  sze 
r in t M a g á n b ű n ö k , k ö ze rk ö l
c sö k  — című filmben többször 
je le n t  m e g  ru h a  n é lk ü l  a f i lm 
vá szn o n . M ily e n  é rzé s v o lt  ez?

— Egy produkcióban az em
ber testileg-lelkileg kiadja ma
gát. Jó, hogy nem önmagamat 
játszom a különböző figurák
ban, de végül is normális fel
nőtt emberek előtt hisztizek, 
őrjöngök, sírok, amit a normá
lis ember abnormálisnak tart, 
de beletartozik a színészi pro
dukció elfogadott jelrendsze
rébe. Végül is ettől már nincs 
messze a testi meztelenség. De 
hozzá kell tennem, hdgy ezt 
itthon nem csináltam tolna 
meg.

— F o g la lk o zik  a zza l, ho g y  
m it b e szé ln e k  önről?

— Nem. Abba beleőrülnék.
— És a k r i tik á k k a l?

— A kritikusok önmagukat 
fejezik ki a kritikájukban, 
ahogy egy filmrendező mindig 
a mániáját viszi bele a filmbe. 
Nagyon kevés az olyan típus, 
aki kiszemel magának egy-két 
embert, és annak figyelemmel 
kíséri a pályáját, a jót és a 
rosszat is valamiféle odafigye
léssel írja meg. Rengeteg sze
mélyes kapcsolat, szubjektív 
dolog befolyásolja őket. Mint
hogy írtak rólam jót olyankor 
is, amikor én éreztem, hogy 
rossz voltam, és fordítva, így 
nem foglalkozom különöseb
ben velük. De azt hiszem, ma 
már a közönséget sem érdekli 
úgy a kritika, mint régen. Ré
gebben egy produkció bukásá
ban, vagy sikerében rendkívül 
nagy szerepe volt a kritikának. 
Most már egyre kevésbé befo
lyásoló.

— 1969-ben vég e zte  e l a fő is 
ko lá t. H o g ya n  e m lé k s z ik  v issza  
az o tt e ltö ltö tt  évekre?

— Nagyon szerettem főisko
lára járni, szabad, reménytel
jes időszak volt. Akkor még 
egészen másnak képzeltem a 
pályát.

— S ze b b n e k  k ép ze lte?

— Igen, lehet így is mon
dani. Ügy képzeltem, hogy 
nyíltabbak a frontok, a harcok, 
nem ilyen burkolt, „kulisszák 
mögötti”, mint amilyen Valójá
ban. Persze, a mi pályánk 
azért is nehéz, mert azt eldön
teni, hogy ki jó színész, ki 
rossz, csupán szubjektiven le
het, tiincs rá objektív mérce. 
És furcsamód, a sikertelen idő
szakokat sokkal könnyebb át
vészelni, mint a sikereseket. 
Mert a sikertelen periódusban 
van az emberben egy ellenerő, 
hogy fenntartsa magát. Az el
lenállás ad egyfajta tartást, 
ami ambicionálja az embert. 
És ezen a pályán sikertelenebb 
időszakon mindenki átesik, 
olyan embert nem tud monda
ni, aki nem. A sikerrel csínján 
kell bánni, nem szabad elúszni 
benne, mert az ember akkor 
saját szobra lehet. A sikeres 
időszakban sokkal jobban fél 
a színész a bukástól, és attól, 
hogy a következő szerepet el
vállalja-e; tényleg ezt kell 
most eljátszanom, vagy mást?
\  sikert fenn kell tartani, mert 
egy sikeres periódusból, lefelé 
bukni borzasztó érzés. Aztán a 
likert meg is elégelik egy idő 
núlva. Először a szakma, az- 
án a közönség is. Az a rendkí
vül nehéz ezen a pályán, hogy 
lágyon oda is kell figyelni, meg 
lem is szabad mindenre oda- 
igyelni, hogy megússza és 
letben maradjon az ember.

Geszti Margit

í bon szerep e ln i, v a g y  ép p  fo r -  ] 
1 d ítv a ?  í

i| — Sokkal nehezebb dolog
í egy előadóest,. mint az álta- 
| lünk megszokott munkahelyek,
I a színház, a film vagy a tévé. 

Attól nehezebb, hogy teljesen 
ismeretlen körülmények között 
kell játszanunk. Egy színház
nál megszokott utak vannak, j 
Tudom, hány lépés az öltöző- f 
tói a színpad, súgó van — nem , 
mintha súgna, de van egy „ki- ( 
szolgáló személyzet”, ami na- ; 
gyón megkönnyíti az ember , 

j munkáját. Tehát bizonyos vé- , 
delmet jelent színházban fel- < 
lépni. Egy előadóesten pedig a 
legváratlanabb helyekre, dobo
gókra kerül az ember, és sok- i 
kai nehezebb megteremteni i 
egyfajta légkört, éppen a kö- i 

a rülmények miatt. :
t?  :
y- — ö n  a F ilm g y á rn á l v a n  á l
ig lásban . M ik o r  és m ié r t  jö t t  
in e l a V íg sz ín h á ztó l?  
os , ]_  — 1979. szeptember óta va-
n.  gyök -a Filmgyárnál. A Víg- j 
;n színháztól azért jöttem el, mert , 
k- mikor megkérdeztem, hogy , 
g. valójában miért is van rám ] 
sz- szükség, azt mondták, azért, ( 
ói hogy egy versenyistállóban ( 
at minél több jó ló legyen. An- , 
;n nak, hogy én a versenyistálló- , 
m ban legyek, semmi értelme. |
g* — N e m  k a p o tt  m e g fe le lő  ‘ 
' szerep eke t?

— Tulajdonképpen nem, bár 
ár nem lehet a problémát leszű- * 1 2 
V~ kíteni csupán a szerepekre.
!k Engem Várkonyi Zoltán szer- 
n ződtetett ehhez a színházhoz. 
n- Az ő személye volt az, ami a 
n Vígszínházhoz kötött és ő 

rendkívüli módon meghatároz- I 
3. ta a színházat. Világos, hogy a i 
i- jelen színházi konstrukcióban i 

el kellett játszanom úgyneve- 1 
•- zett szolgálatszerepeket is, ami i 
i- szintén bele kell, hogy férjen i 
_  az ember munkájába. Én Hor- 1 
“  vai Istvánnal is nagyon jóban r 

vagyok, de olyan érzésem volt, 1 
hogy nincs rám túl nagy szűk- t 
ség. A filmgyári szerződés sem- c 
mire nem kötelez. Egy anyagi 1 
kötelezettségem van, amit tel- i 
jesítenem kell, de teljesen i 
mindegy, hogy ezt milyen r 
munkával töltöm ki. Ha nem l 
vállalok el egy szerepet, sem- r 

i mi konzekvenciája nincs. í
— N e m  h iá n y z ik  a sz ín p a d ?  |
— Ha hiányozni fog, bizto- r 

t san el fogok valamit vállalni, p 
\  Kaptam színházi ajánlatokat, 1
* még állandó szerződésre is, de 
‘ egyik sem volt túlságosan
‘ vonzó, hogy ha vállaltam vol- I
1 na, ott sem lett volna a hely- c 

zetem jobb, mint a Vígszín
házban.

1
— M a jd  m in d e n  Ja n csó - j, 

f i lm b e n  lá th a tja  a közö n ség  
K ö ze l é rz i-e  m a g á h o z Jancsó

a m ű v é s ze té t?  p
2

— Persze, különben nem 
t  játszanék a filmjeiben. Sokan
I, mondják azt, hogy a színész-  ̂
t nek nem kielégítő munka Jan- 
.  csóvál dolgozni. Erre azt tu- 1 
[, dom mondani, hogy másféle r 
3 munka. Az ember pontosan r 

tudja, hogy mit vállal, mikor t 
Jancsóval dolgozik. Ö teljesen a 
másfajta filmeket készít a szí- ti 
nészek szempontjából is, mint r,

* a megszokott. Neki egyénisé- ^
- gekre, figurákra, meghatáro- *
- Zott fiziológiai alkatra van
5 szüksége. Ezt valaki vagy vá!- s; 
s lalja, vagy nem vállalja. Min- v 
_ denki tudja, hogy nem a Jan- IV 
j cső- filmekért adják a színészi v 

alakítás nagydíját. Bár készí- h 
" tett ő már olyan filmet is, ie 
} amelyben a színészre mint a 
c művészre volt nagyobb szűk- g
- ség. például az Egyéni bűnök, .
i közös erények című filmben. K

o— F ilm e n  és sz ín p a d o n  is n 
1 eg yre  n a g yo b b  té r t h ó d ít a k 
1 m ezte len ség , a z  em b er i te s tte l,  ̂
■ is já ts za n a k , fe lh a szn á ljá k  k i-
* (fe je ző e s zk ö zk é n t. M i a v é le -  .!
- m é n ye  errő l?  lc
s a

— Ha más művészeti ágban hí 
a meztelenség lehet kifejező ví

: eszköz, miért ne lehetne ez a m 
! színház- és filmművészetben ^ 
i is? Talán azt tudnám példá- 
; rtak felhozni, hogy vannak ‘' 

pornóképek és aktfestmények. D' 
Hogy melyik ponttól számít S1 
művészetnek, azt nagyon ne- ™ 
héz eldönteni. Az előbb emlí- 
tett. Egyéni bűnök, közös éré- VL 
nyéknek nem az volt a célja, na
hogy pornó legyen. ,ne' fig

Párizsban bemutatták a fii- óle 
met, de a franciák az ötvenes 
években végigmentek egy

Az igazi kérdés azonban: mi 
i lesz ezekkel a lányokkal?

Juli előtt lezárult a brigád- 
r patronálás útja. Az intézet 

igazgatónője levelet diktál. A 
fiú nagyon jóravaló, már há- 

i rom hónapja dolgozik ugyan- 
í azon a munkahelyen. Juli ke- 
- zsben a toll, arca tanácstalan 
:, és zavart. Vége felirat nincs, 
c

Simonyi Tamás

fásaik, a lüktető ritmus, szí- 
puzó fiúk, a visszafojtott képi 
humor mind-mind felejthetet
len pillanat Ragályi Eleméi 
kamerája nem szorul dicséret
re.

Az intézetek világa új téma 
a filmvásznon. Mi tartjuk fenn 
ezeket az intézményeket, te
hát jogunk és kötelességünk, 
hogy tudjunk róla, mi folyik 
bennük és körülöttük.

A z  e lm o n d o tta k o n  k ív ü l  a 
S zk é n é  m o s ta n i p ro d u k c ió ja  
m é g  a zza l a p lu ssza l is r e n d e l
k e z ik , hogy  a sze rep lő k  e g yü tt  
k ö zö se n  ö tlö tté k  k i  a m ű so rt, 
és íg y  jogga l é r z ik  a z t sa já t 

;y g o n d o la t- és é rzé sv ilá g u k  k i 
ló fe je ző jé n e k . E z a z előadás, 
2- m e ly n e k  c ím e: F ö lszá llo tt a 
é- páva , 1919-től n a p ja in k ig  kö -  

v e t i  n y o m o n  a m a g y a r  tö r té -  
j” n e lm e t a z  A d y -v e r s  e le m zé sé 
ül n e k  és é r te lm e zé sé n e k  tü k r é -  
m ben. A  vers g o n d o la ta it k ü lö n -  
a.  böző in d u la to k k a l és k ü lö n b ö -
1- ző  é r te lm e zé sb e n  a d já k  elő  
J- p ro fik a t  m e g szég y en ítő  és 
őr u g y a n a k k o r  fu n k c io n á lis  m o z -  
re gással. A z  e lőadás leg fő b b

m o n d a n iv a ló ja  a k ö v e tk e ző k -  
j ben  su m m á zh a tó :  a leg igazabb  

g o n d o la to ka t k ife je ző  sza va k
2- is e lv e s z th e t ik  va ló d i é r te lm ü -  
;- k é t  és b á rm ily en  dem agóg ia  
n e szk ö zé v é  v á lh a tn a k . A z  elő- 
z~ adás leg jo b b  p illa n a ta i a

n y ila s  d em a g ó g iá t, m a jd  a 
i- d o g m a tik u s  d em a g ó g iá t il-  
)t lu sz trá ló  ré szek . N a g yo n  p o n -  ( 
■k tosan  lá tjá k  a sz in te  m ég  m á -  
■ő n a k  szá m ító  b e a t-k o rsza k  üres  

fra zeo lóg iára  h a jló  h a jla n d ó 
it- ságát. A .  m ozgás, a z  é n e k  és a 

h u m o r  a p ró léko s pontossággal 
>- k id o lg o zo tt egysége  eg észéb en  
£  egy  ig én yes szó ra ko zta tó  és 
a u g y a n a k k o r  k r i t ik u s  szem lé le-  

^ tű  e lőadást h o z  létre . A z t  a 
h a tv a n  é ve t, a m e ly e t Ö rké n y  
az á té lö k  k o m o r  iró n iá já va l > 
fe s te t t  m e g  a „ P isti"-ben , ő k  
az u tó k o r  k r i t ik á já v a l  és fia -  1 

•_ ta los s z e m lé le té v e l é r té k e lik  1 
\t ú jra  a n a g y  e lő d h ö z m é ltó  igé- 
y n yességgel. i

Lux Walter é

j Szkéné
3
. ö r v e n d e te s  e se m é n y  hogy  
.  fe jlő d és  a la tt' (és e lő tt)  álló  
.  sz ín h á z i é le tü n k  eg y  ú j s z ín -  
,i p a d d a l g ya ra p o d o tt. S zk é n é  n é -  
g v en  a M ű e g y e te m  égisze  a la tt
- m ű k ö d ő  k ö r  tu la jd o n k é p p e n
- m á r jó  n é h á n y  éve  m ű k ö d ik ,  
a de az e lm ú lt  e s z te n d ő b e n  si-
- k e r ü lt  v a ló b a n  az é lvo n a lb a
- k e r ü ln iü k . P ro d u k c ió ik  sz ín v o -  
i nala  és ig én yesség e  m á r  tú l-
-  m u ta t egy  in té z m é n y  zá r t k e -
- ré té in  b e lü l m ű k ö d ő  a m a tő r
- sz ín p a d o n . E zt m á so k  is  észre  
5 v e h e tté k , m e r t  m in te g y  k é t-
- h á ro m  h ó n a p ja  m á r a P esti 
5 M űsorba  is b e k e rü lte k , am i
- tö b b  p u sz ta  fo rm a sá g n á l, h i

szen  a n a g y  n y ilvá n o ssá g o t je -
5 le n ti s zá m u k ra . A  S zk é n é  tag- 
j ja i a m a tő rö k , a k ik  W ieg m a n  

A lfr é d  irá n y ítá sá v a l do lg o z-  
j n ak .

I A z  a m a tő r  s z ín já tszá s  je le n -
- tőségérő l é rd em es n é h á n y  szót 
; szó ln i. A n a to lij  E frosz, az e g y ik  
. leg je len tő seb b  s zo v je t  ren d ező  
i ír ja :

„Sajnos, manapság a színház nagyon ritkán kényeztet el bennün- . két lélekből fakadó, nagy hatású 1 színészi játékkal. A színpadon leg- 
1 töbször csak »úgy tesznek, mintha«, a színpadon csak felvázolnak egy karaktert, s aztán beszélnek a figura nevében.” Tehát Efrosz hiányolja az őszinte, lélekből fakadó játékot.

\ Es k ik  azok, a k ik  erre  a  leg- 
J a lka lm a sa b b a k?  E g yérte lm ű ,
’ ho g y  az a m a tő rö k , a k ik  n in 

c se n ek  fe lv é r te z v e  sa b lo n o k -  
1 kai, n in c se n e k  jó l k ip ró b á lt
■ e szk ö ze ik . Ö k  n e m  tu d n a k  úgy
■ csiná ln i, „ m in th a ”.



Képviseleti
beszám oló

Pesszimista vagyok
L e h e t, h o g y  a  k la ssz ik u s  e lm é le t a  g azd aság i 

re n d s z e rn e k  o ly a n  m ű k ö d é sé t Í r ja  le , a m ily e n t 
a  v a ló sá g b a n  lá tn i  s z e re tn é n k . De h a  eb b ő l in 
d u lu n k  k i, h o g y  a  g azd aság i re n d s z e r  té n y le g  
Így m ű k ö d ik , ezzel e g y sz e rű e n  le ta g a d ju k  fe n n 
á lló  n e h éz s ég e in k e t.

J .  M . K eynes

Az Egyetemi Szemle tártalmából

Polvax után
Kedves Kolosi Tamás!

Kérem, ne haragudjon, hogy levélben háborgatom, de a
Polvax Klub vendégeként sajnos már fél tízkor el kellett siet
nie, így számos megválaszolatlan kérdésünk maradt. Köszön
jük, hogy megtisztelt látogatásával, de engedtessék meg az 
est után maradt számos kételyünknek hangot adnom.

★
Mit tudunk? Induljunk ki Jifi Musil példájából, a ter

vezést szolgáló szociológia és a tervezés szociológiája ellen
tétéből. Ez utóbbi nem a tervezésnek famuluskodik informá
ciókkal, fölvillantott alternatívákkal, hanem azt vizsgálja, 
hogy a tervezés során milyen érdekek testesülnek meg a 
döntésekben. Mivel az egyes réteg- és csoportérdekek nem 
azonosak, fölmerül az érdekegyeztetés, a döntési mechaniz
musok vizsgálatának szükségessége. Az érdekek föltárásához 
elsősorban a társadalom struktúrájának vizsgálata szükséges. 
Nyilvánvaló, hogy a szocializmus adott szakaszában — Ferge 
Zsuzsa szavait kölcsönvéve — „a struktúra a társadalmi forra
dalmat követő belső fejlődés lehetőségei kihasználásának kez
deti szakaszán tart, tehát a társadalmi viszonyok mélyreható 
változásainak folyamata még előttünk áll.”

A struktúra fejlesztése társadalmunk alapvető célja. És 
itt érzünk sok tisztázatlan problémát. Sarkítva: mi az erő
sebb, a struktúra szükségszerű önfenntartó ösztöne, vagy az 
idea, hogy az emberek növekvő öntevékenysége a szocializ
musban fokozatosan visszaszorítja a bürokráciát, egészen a 
kommunizmusig? Mitől fejlődik a struktúra, amikor a kétség
telenül létező érdekpluralizmus nem jelenik meg a felszínen, 
intézményesített formában? Ezek persze csak kételyek, de' 
tudjuk, hogy egyes szakemberek ilyenféle kételyeikből olyan 
hipotéziseket szültek, melyek számos eddigi tudományos ered
ményt erősen megkérdőlejeznek. Miért van az, hogy az efféle 
„renegát” szociológusok munkásságáról, tévedéseiről még egv 
ilyen zártkörű fórumon sem kaphatunk fölvilágosítást? E 
tájékozatlanság, bizony, sokakban veszélyes tévhiteket szül
het.

Tudjuk, hogy a társadalmi struktúra egyenlőtlenségi vi
szonyokon nyugszik és a társadalmi viszonyok bármely vál
tozása különbözőképpen érinti az egyes csoport- és rétegér
dekeket. Ezért kérdés, hogy távlati céljaink felé vezető út
jaink milyen értékmeggondolásokkal vannak kikövezve. Hi
szen az egységes össztársadalmi érdek hiánya az egységes 
össztársadalmi érték hiányát is meghatározza. Innen minden 
társadalmi döntésnél a kérdés: a döntés kit szolgál, kit érint? 
Hisz fennáll az esélye annak,-hogy a döntési mechanizmusok 
közvetlen résztvevői, a hatalom gyakorlói, saját rétegérde
küket esetleg jobban érvényesítik, mint más érdekeket. A 
veszély fennáll, annál is inkább* mert a szocializmus új tí
pusú — nem antagonisztikus — egyenlőtlenségeinek, sőt ré
tegződésének is valamilyen okból még gyermekcipőben jár 
a kutatása. Ahogy a 80/2-es Valóságból is kiderült, struktú
ránk kutatásában a legkülönbözőbb eredmények születnek. 
Még így is egyre többen elismerik, hogy a társadalmi tulaj
donformák egymáshoz közeledése korában a fő struktúráié 
tényezői, a tulajdon jellege, sokat veszít jelentőségéből, és más 
tényezők — ön szerint pl. a társadalmi többlettermék fölötti 
rendelkezés mértéke — lépnek előbbre. Ez tovább erősíti a 
döntésekben megtestesült érdekek vizsgálatának fontosságát.

Az egyenlőtlenségek vizsgálatában elkerülhetetlen a' mo
bilitás vizsgálata. Megfelelő kollektív mobilitás híján min
denféle jogi, tulajdonbeli, gazdasági, politikai, hatalmi, szo
ciális, kulturális egyenlőtlenség újratermelődik. Ennek elke
rülésére nem elég az egyes emberek mobilitása, szükséges a 
hierarchikus jellegű, káros társadalmi különbségek csökken
tése, mégpedig kollektív felfelé nivellálás révén, tehát a jobb 
gazdasági, szociális stb. helyzetűek emelkedése mellett a 
rosszabb helyzetűek nagyobb fokú emelkedésével. Erre nem 
a bérek kiegyenlítése a járható út, hiszen ez csak korrekció 
lenne. Mivel egyenlőtlenségeink nagyrészt a munkamegosz
tásból, végső soron a termelőerők fejletlenségéből erednek. 
itt kell elkezdeni a nivellálást, így a gazdaság fejlesztése — 
a legnehezebb munkák gépesítése stb. — az egyik lehetőség. 
A másik a hatalmi struktúra bizonyos ellentmondásainak föl
oldása a demokratizmus további kiszélesítése által, a har
madik pedig társadalompolitikai céljainknak megfelelő kul
turális nivellálás, elsősorban az oktatás gyökeres reformja 
révén. Sajnos, e területeken vannak még hiányosságok. (Pl. 
gazdasági nehézségeink, az üzemi demokrácia problémái; az Is
kolai esélyegyenlőség megteremtésének teljes kudarca stb.) 
Lehet-e, hogy szükséges (felfelé történő) nivellálás! törekvé

seink sikertelensége szintén az érdekegyeztetés, a döntési 
mechanizmusok lehetséges hiányosságaiból fakad?

Felvetődhet a kérdésünk, hogy közvetlen gazdasági érde
keinknek legyen-e elsődlegessége, vagy említett társadalom- 
politikai céljainknak? Gondolom, a káros egyenlőtlenségek 
stb. megszüntetése nélkül gazdasági fejlődésünk útját is elán
juk, sőt, a gazdaság megfelelő fejlesztése társadalompolitikai 
céljainknak is eszköze, mint láttuk,

★
Kedves Kolosi Tamási ön is jól tudja, hogy a teljesség 

igénye nélkül említett problémák, ha óvatosan is fogalmaz
tam, milyen súlyosak, és mennyi különböző hipotézis, mennyi 
tévhit is kapcsolódik hozzájuk. Ügy érzem, e kérdések egy ré
szét egyenes formában föltettük önnek a Polvaxon. Sajnos, 
egyes válaszokra nem maradt Idő, néhány kérdés elől, úgy 
tűnt kitért míg részletkérdésekről (nyugdíjasok helyzete, ke
reseti különbségek) hosszadalmasan'beszélt.

A mobilitás megpedzésére például az egyéni mobilitás 
meglétét bizonygatta — ez megvan a kapitalizmusban is —, 
megfeledkezve a kollektív mobilitás hiányának észrevehető 
kárairól. (Ld. Pozsgay Imre és Hankiss Elemér véleménye, 
akik egyaránt a rétegek közti kulturális szakadék növekedé
sére utalnak.)

Ügy érzem, a bérkülönbségek taglalása is elfedett sokkal 
lényegibb kü’"ii-.-<«pket. Szerintem ön a döntési mechaniz
musok közvetlen i „szívevéinek néhol kétes szerepét is elba
gatellizálta.

Mi is hibásak voltunk a vita sikertelenségében. Egysé
ges koncepció és a vita valódi vezetésének hiányában kérdé
seink parttalanul csapongtak. Talán pontosabb, lényegesebb 
információkat kaptunk volna, a vita során új szempontokkal 
is sikerült volna gazdagodnunk, ha jóelőre pontosan tájékoz
tatjuk önt Igényeinkről, alaptájékozottságunkról.

' A nyitott kérdések sokaságának megválaszolatlansága 
persze az ön részéről, két óra alatt lehetetlen lett volna. Re
méljük, újabb műveiből öntől Is újabb válaszokat kapunk, 
de természetesen mindnyájunk számára követelmény kelL 
hogy legyen a sebtiben fölvázolt kérdéskomplexumok tovább
gondolása.

Köszönjük, hogy ehhez gondolataival némi támpontot
nyújtott.

Maradok őszinte híve:
*■ Kiss Tamás

tos információk, de a szak képzési rendjének 
valamilyen átvizsgálására talán sor kerül.

A IV, évfolyam szociológia vizsgái szokat
lan előjátékkal kezdődtek. A Tankönyvkiadó 
Vállalat hibájából a várt időpontban nem je
lentek meg a jegyzetek. Végül azért vizsga
anyag is került, és decemberi vizsgaidőpont 
is.

Sem eredmény, sem kudarc, inkább az elő
relátás hiánya, hogy nem vettük figyelembe ; 
a hallgatói pártcsoporttal közös programunk
nál: a készülés az MSZMP XII. kongresszu

si sára minden erőt leköt — a szoc. pg. viták 
it szervezésére már nem maradt energia.

Bomlófélben
Almaszedés közben jól el lehetett álmodoz

ni az érdekképviseleti munkáról, a hallgatók 
. széles tömegeinek aktív segítségéről, a KISZ- — 
t funkcionáriusok szerető figyelméről. Aztán 
i visszajöttünk.
f A tanulmányi felelősök és a tanszéki kép

viselők közül nem sokan tisztelték meg a 
t félévet megnyitó megbeszélést. Szerencsére e 
L találka előtt néhány perccel hírt kaptunk a 
. KISZ-bizottság akkor már kéthetes döntésé- 
. ről, arról, hogy átszervezte a képviseleti  ̂
t rendszert. A kari képviseletnek ekkor egy » 

szakkollégiumi DB-tag mellett három vég
zős és egy kvázivégzős tagja volt. Hozzátéve í 
ehhez a kari KISZ bomlófélben levő állapo- í 
tát, körülbelül képet kapunk azokról a köz- I 
vetlen okokról, amik miatt a pesszimizmus B 
teljesen indokolt. (A cselekvésképtelenséget 1 
ezúttal sem menti.) A félév során egyre na
gyobb erőfeszítésbe került, hogy a különbö
ző alkalmakkor a képviselő ne csupán sze- d 
mélyes véleményét „képviselje". Az eddig * 
szokásos néhány félévi értékelés és oktatói 1 
véleményezés helyett most egyet sem kap- C 
tunk — bár volt olyan tanulmányi felelős, t 
aki legalább azzal fölkeresett, hogy csoport- ® 
jában nincs, aki elkészítésüket vállalná. A * 
KISZ minden adatgyűjtési módja életképte- n 
lennek bizonyult. Ilyen helyzetben azonban 31 
pusztán a képviselet tagjainak egyéni ,,haj- s: 
lámáin" múlott, hogy bármi is történt. Az & 
előbb fölsorolt eredmények ellentételei: b

Az egyetemi tanács határozatban korlátoz- t! 
ta a szakszeminárium-választást. A jövőben ri 
a szakvezető tanszékek javaslata alapján a 
kari tanácsok döntenek majd a különböző k 
szakokkal összeférhető szakszemináriumi té- n 
mákról. A jelenlegi hallgatói aktivitás, és a n 
KISZ-vezetés harciasságának (és tömegbázi- g; 
sának) ismeretében nem tételezhető fel reá-' z< 
lisan, hogy ez a döntés a kari tanácsok ülé- h 
sein az alacsony színvonalú, rosszul vagy c  
egyáltalán nem előkészített, eredménytelen g 
és lapos szemináriumok kirostálására vezet S! 
majd. Az egyetemi tanács előkészítő anyagá- ki 
ból és a vitából sem tudtam erre követkéz- rr 
tetni. ni

Elmaradt az a már-már hagyománnyá n; 
vált döntéselőkészítő munka, amelyet az ál- V 
lami vezetés igényelt — amelyen keresztül vi 
korábban a leghatékonyabban tudtunk kép- sz 
viselni —, és amelyre a vázolt körülmények n: 
miatt nem tudtunk megalapozott javaslatok- éi 
kai fölkészülni. A helyzet — a jelenlegi ten- h< 
denciákat előrevetítve — csak romlani fog.

A rendszeres képviseleti munka alkalmi- sz 
vá vált. Túlzott megterhelést jelentett. azok- ec 
nak, akik végezték, de nem folyamatos munkát. m 
Teljesen megszűnt a képviselet mindenfajta R 
kontrollja. Az utánpótlás léte éppúgy vélet- _ 
lenszerű, mint á  képviselők megjelenése az El 
egyetemi tanács ülésein, vagy — kis túlzás- Ti 
saí — ott kifejtett véleményük. R

A tanszéki képviselet szinte létrehozása óta N. 
halódik. Ennek nem szervezeti-alárendeltségi m 
okai vannak. Ha hiányzik az együttműködés tö 
a tanulmányi reszortosok, egyáltalán, a KISZ le 
képviseleti és más funkcionáriusai, a vezetők 
és vezetettek között, akkor teljesen mind- sz 
egy, hogy a tanszéki képviseleti rendszer a , 
kari képviselet vagy a szaktanulmányisok 1 r 
formális alárendeltségében működik. Külö- VE 
nősen akkor feltűnő az átszervezés látszat- tll 
mivolta, ha meggondoljuk, hogy a szükséges fu 
tanszéki képviselői posztokból alig 3—4 be- te

J .  M . K eynes

Sok szép 'programot hirdettünk meg az el
múlt tanév^végén. (Minden ált. karos kapott 
„programnyilatkozatunkból”. A képviseleti 
faliújságon most is olvasható.) Ügy illik, hogy 
számot adjak az azóta eltelt időszakról.

A pesszimizmus indokolt, de csak addig, 
míg nem a cselekvésképtelenséget menti. A 
cselekvésképtelenséget tehát meg sem próbál
hatom a pesszimizmussal magyarázni. E biz
tató bevezető után hadd ejtsek néhány szót 
eredményeinkről:

Siker
Zavarba ejtően gyorsak voltak sikereink 

azokon a területeken, ahol hallgatótársaink 
közvetlen segítségére nem, vagy alig volt 
szükség.

A Nyelvi Intézetben — a lehetőségeket is 
ismerve — nagyobb figyelemmel fordultunk 
a nem-nyelvigényes szakok felé. Az orosz 
nyelvi tanszékkel eddig sem volt bajunk. Az 
új laboranyagok tetszenek, a jó nyelvtani 
szalagok hiányoznak. A nyugati nyelvek 
tanszékén az angol nyelvi szakcsoport nehe
zebben győzi a fölfokozott igények kielégíté
sét. A tanárok túlterheltsége és a hallgatók 
évről évre változó elképzelései csak nehezítik 
a helyzetet. A nem nyelvigényes szakok itt 
hátrányban vannak és belátható ideig ma
radnak is. A sok csoport azonban lehetővé 
teszi, hogy a nem nyelvigényes szakokon is 
külön folyjék a szigorlatozni szándékozók és 
a szakszövegfordítói vizsgára készülők okta
tása. Ezzel rendszeresebbé és következetesebb 
bé válhat a számonkérés, és legalább a szi
gorlatozó csoportoknál az, hogy a tanár sze
mélye ne félévenként változzon. (A szigorla
tozni szándékozóknak a magasabb követelmé
nyeket, a nagyobb kockázatot természetesen 
vállalniok kell.) Az órarendi problémákat az 
egyetem vezetésének segítségével próbálják 
majd , áthidalni. Másutt túl kevés a csoport 
ahhoz, hogy „átlagos” képet alakítsunk ki. 
Információk híján az egyes csoportok okta
tóiról és így a szakcsoportokról sem írhatok.

A decemberi kari tanácsülésen folyt le a 
filozófia tanszék munkájának kari értékelé
se. Sipos Sándor alapos munkáját dicséren
dő: mind az előkészítés, mind az ülés vitái
ban aktívan részt vettünk.

A kar szakvezetőségei helyett a képvise
let végzett sok, a kar hallgatóit és állami 
vezetését érintő feladatot is. A mezőgazdasá
gi munkáról és a munka (nem) végzést kö
vető intézkedésekről aki akart, a képviseleti 
faliújságon olvashatott. A tanulmányi jutal
mak „ahogy sikerül, fő, hogy gyorsan” szét
osztását is a képviselet közvetítette. Még sze
rencse, hogy útlevélügyben nem vagyunk il
letékesek. Késve kaptuk meg az egyetemi 
tanács és a pártbizottság együttes ülésének 
anyagát. Hirtelen készült a Nevelési Terv
re az ellenterv, a Nevelési Szabályzat (a tar
talmát jobban fedné a „Nevelési Irányelvek" 
cím). Útjára bocsátottuk, azóta „áll néma 
csend".

A Népgazdasági Tervezési Intézet megala
kulásától kezdve fontosnak tartotta, hogy a 
hallgatókkal jók legyenek a kapcsolatai. A 
II. évfolyam „újszülött” szakosaival sikerült 
igen jó viszonyt kialakítani. Óraszámcsök
kentésről, annak szándékáról nincsenek pon-

LAPZÄRTA UTÁN JELENT 
MEG AZ EGYETEMI SZEMLE 
LEGÜJABB SZÁMA, AMELY 
A XII. KONGRESSZUS JE
GYÉBEN KÉSZÜLT, S AME
LYET KÖVETKEZŐ SZA
MAINK EGYIKÉBEN ISMER
TETÜNK MAJD.

Az Egyetemi Szemle máso
dik számának első lapjain 
KORÁN IMRE: A VILÁGMO- 
DELLEK ÉS SAJÁTOSSÁ
GAIK (1971—78) című cikkét 
találjuk. A világmodellezés a 
60-as évek végén a Római 
Klub kezdeményezésére indult 
meg. Azóta mintegy harminc 
jelentősebb világmodell ké
szült, de az évek során lénye
ges változások történtek a glo- 
been, s a tanulmányok fogadta
tásában is. Erről ad a cikk egy 
rövid áttekintést.

A környezetszennyeződés fo
kozódása szükségszerű velejá
rója a gazdasági növekedés
nek. „A környezet közgazdasá
gi értelemben termelési ténye
ző, illetve használati értékek 
halmaza” — írja KULCSÁR 
DEZSŐ: ÖKONÓMIAI FO
GALMAINK ÉS A TERMÉ
SZETI KÖRNYEZET című cik
kében —, s „a munkaérték el
mélet alapján értéke csak an
nak lehet, amit elő kell állíta
ni, amiben munka fekszik”. 
Vagyis a környezet csak akkor 
válik értékké, ha tönkretesz- 
szűk. Ennek az ellentmondás
nak a feloldása csak megfelelő 
érdekeltségi viszonyokkal le
hetséges.

A valutárls és pénzügyi 
szféra a KGST-n belüli teljes 
együttműködés „szűk kereszt- 
metszeté” — állapítja meg 
BÁNFI TAMÁS: A KGST- 
EGYÜTTMÜKÖDÉS VALU- 
TÁRIS ÉS ELSZÁMOLÁSI 
RENDSZER KIALAKÍTÁSÁ
NAK LEHETŐSÉGÉRŐL cí
mű írásában. Az integrálódás 
történeti eredetű korlátainak 
leküzdését egy olyan valutáris 
és árrrendszer segítheti, amely 
számol a tagországok és Szov
jetunió eltérő érdekeivel. A ja
vaslat középpontjában egy új 
típusú közös valuta áll, amely 
funkcionálásának persze felté
tele, hogy a tagországok nem

töltött. Kérdéses az is, jó-e egy-egy személy
re (pl. a szaktanulmányisra) róva megszün
tetni (?) a munkamegosztási mechanizmusok 
hiányából fakadó szervezetlenséget.

Az Állami Ifjúsági Bizottság határozatai 
igen kiterjedt jogokkal ruházzák föl az egye
temi KISZ-szervezetet. Ezekkel a jogokkal 
következetesen és koncepciózusán élni nem 
tudunk. A képviseletnek a hallgatók előtt 
soha nem volt nagy tekintélye. Lassan az 
oktatók (egyes csoportjainak) eddig megle
vő rokonszenvét is eljátssza.

Képviselünk?
Rosszból ennyi éppen elég. Írhatnék ugyan 

a képviselet és az oktatók, illetve az állami 
vezetés konfliktusairól is. Ha lennének. Len

nének, ha.;: Ha a véleményeltérés nyfltsági 
épp olyan megszokott lenne, mint megléte, 
ha nem lenne olyan egyetértésre törekvés, 
amely sokszor értelmetlen és csupán az el
lenvélemények meg-nem-hallásával jut si
kerre, ha minden esetben elég időnk lenne 
az előkészítésre, továbbá, ha a képviselet leg
alább megközelítőleg úgy működne, ahogy a 
határozathozók elképzelik. Nos, összes eddigi 
tapasztalataim arra mutatnak, hogy a képvi
selet működésben ma nem a „külső” kapcso
latok jelentik az alapvető korlátozó ténye
zőt. A KISZ mechanizmusok (nem) működé
se nehezíti meg nagyon, esetleg teszi lehetet
lenné a KISZ „jogosítványainak" gyakorlá
sát.

Vajda László
(Folytatása következik)

T zeti árai és a kialakítandó szo- 
E cialista világpiac árrendszere 
y  a tőkés világpiac árarányai fe- 

lé közeledjen.
VÁGI FERENC: A KON

CENTRÁCIÓ ÉS HATÉ- 
KONYSÁG A MEZŐGAZDA- 

■' SÁG ÁLLAMI SZEKTORÁ
BAN című cikke a vállalat- 
nagyság és fajlagos nyereség 

n mutatók közti korrelációt vizs- 
i. gálja. Kiderül, hogy — az ipar- 
. hoz hasonlóan — a „vállalat
it nagyság és hatékonyság kap- 
a csolata nagyon gyenge, a na- 
,j gyobb vállalati méret előnyei 
[t szinte kizárólag az egyszeri 
c beruházási kiadások jobb fi- 
,_ nanszírozási lehetőségére szű- 

kül. . .  A kifejezetten nagy vál- 
lalatok alapítására irányuló tö- 

_ rekvésben nem érlelődött meg 
„ sem az igény, sem a szándék 

arra, hogy kis- és közép-; va
lamint a nagyvállalati forma

* lehetőségei és előnyei a haté-
* konyságban egyidejű kihasz-
* nálásra kerüljenek. . .  a váll^-
- lati koncentrálódás gyors előre
- törése felfokozta a fejlesztési 
5 igényeket, a nagy összegű be-
* ruházások megvalósításnak fi-
* nanszírozási. készségét, s ezzel
- együtt létrehozta azt a nagy-
* vállalati réteget, amely az 

alapigényes fejlődést ismét el
indíthatja, s fejlesztésével ezt 
végig is viszi.”

MOLNÁR ISTVÁNTÓL, A 
MEZŐGAZDASÁGI INFRA
STRUKTURÁLIS BERUHÁ
ZÁSOK HATÉKONYSÁGÁ
NAK NÉHÁNY PROBLÉMÁ
JA, KÖRÖSI ISTVÁNTÓL pe
dig AZ EURÓPAI VALUTA- 
RENDSZER A NYUGAT
EURÓPAI INTEGRÁCIÓ 
EGYIK KULCSKÉRDÉSE 
címmel olvashatunk részlete
ket a szerzők doktori disszer
tációiból.

HOFFMANN ISTVÁNNÉ: 
LAKOSSÁGI FOGYASZTÁS. 
DÖNTÉS ÉS TERVEZÉS című 
írásában foglalja össze egy fel
mérés eredményeit, illetve a 
belőlük levont következteté
seit.

MUNKAIDŐ-GAZDÁLKO
DÁSUNK JOGI SZABÁLYO
ZOTTSÁGÁNAK KÉRDÉSEI 
.című tanulmányának első ré
szét adta közre KENYERES 
ISTVÁNNÉ. A tanulmány 
azokkal — a l^etvenes évek 
közepétől ismét megjelenő —

állami rendelkezésekkel (hatá
saival, ellentmondásaival) fog
lalkozik, amelyek korlátozzák 
az egyén szabad munkaválla
lását, illetve a vállalatok sza
bad munkaerő-gazdálkodását. 
Mivel az elhelyezkedés és a 
munkahely-változtatás prob
lémája mindannyiunkat érin
teni fog az Egyetemi Szemle 
szerkesztősége a cikket aján
lott irodalomként javasolja.

A Szemle most is közre ad 
két sikeres dolgozatot az 1979. 
évi Rudas László-díj pályázat
ra benyújtottak közül; VAS- 
VÁRINÉ CSÁSZTI GAB
RIELLA:» TÁVOKTATÁSI 
PERSPEKTÍVÁK A NYELV- 
TANULÁSBAN, és GÁBOR 
ANDRÁS—HALÁSZ GÉZA 
szerzőpáros A TARTALÉKOK 
SZEREPE A TERMELÉSIRÁ
NYÍTÁS INFORMÁCIÓ
RENDSZERÉBEN című mun
káit.

ZSILINSZKY ANDRÁS— 
PÁLES GYÖRGY munkájá
nak (TDK-díjnyertes) címe: 
GAZDASÁGUNK TÜNETEI 
ÉS A PROBLÉMÁK GYÖKE
RÉNEK LOKALIZÁLÁSA. Az 
egyensúlyhiány megszüntetése 
és a további fejlődéshez szük
séges struktúrváltás ellen ható 
tényezőket a költségvetés nö
vekvő beruházási szerepében, 
az ellentmondásos vállalati és 
intézményi szerkezetben, a de
formált érdekstruktúrában, 
ezen belül a nyereségérdekelt
ség szerepének formalitásában 
és politikai-gazdaságpolitikai 
korlátokban látják. A dolgoza
tot ritkán publikált gondolatai 
a felvázolt összefüggésrendsze
re miatt ajánlott irodalomként 
javaslom mindenkinek.

Befejezésül a Szemle tartal
maz még két könyvismertetést; 
TÓTH TAMÁS: A VÁLLA
LATI KÜLPIACI POLITIKA 
ÉS ESZKÖZEI és JAKAB 
MIKLÓS: TÁRSADALMI
VÁLTOZÁS ÉS A MAGYAR 
ÉRTELMISÉG 1944—1948 cí
mű munkáiról —, és beszámo
lót a moszkvai POLITOLÓ
GIAI VILÁGKONGRESZ- 
SZUSRÓL, valamint egy 
FLENSBURGI KONFEREN
CIÁRÓL, amely a gazdaság- 
és társadalompolitika össze
függéseivel foglalkozott

K. A.



A rüplabdasport szépségei Fényképezte: Fáth Péter

Csak így tovább! A sportdiplomáciáról -  diplomatikusan
Hányszor hivatkoznak sportvezetők, edzők, játékosok bizonyos külső, tőlük független körülményekre egy-egy sikertelen szereplés, kínos kudarc után. Számomra sohasem volt rokonszenves az a felfogás, az a gyakorlat, hogy az eredménytelenség okát a bírókban vagy egyéb, nem belső tényezőkben keresték, keresik. Persze kategórikusan azt sem lehet kijelenteni, hogy nem léteznek olyan, rajtunk látszólag kívülálló dolgok, amelyek kiscbb-nagyobb mértékben befolyásolják a sport- találkozók végső kimenetelét. Emlékezzünk csak az 1978-as férfi kézilabda VB-re, ott Is a felejthetetlen román— magyar meccsre. A négyszeres világbajnok román csapat meglehetősen vitatható körülmények között, a játékidőn túl lőtt góllal győzött, s vívta ki az olimpiai részvétel jogát (a VB-n szerzett jobb helyezéséről nem is beszélve). Ügy tudom, hogy a Magyar Televízió riporterének kellett a csapat igazát megvédenie, mert a sportküldöttségnek nem volt olyan tagja, aki kellő tekintéllyel rendelkezett volna. Más kérdés, hogy így is —  vagy talán énoen ezért —  alulmaradtunk, s a románok a „zöldasztalnál” megszerezték a

győzelmet. De Idetartozik az is, hogy egy-egy sportág kontinens- vagy világversenyeit melyik ország rendezi. Asztaliteniszezőink például évek óta a világ élvonalába tartoznak, de jeles, rangos versenyre csak 1982-ben lesz kilátás hazánkban (EB Budapesten). Nos, ezek (s persze még lehetne sorolni a példákat) csak látszólag rajtunk kívül álló dolgok, amelyek befolyásolhatják a végső sporteredményt, amelyeket tulajdonképpen pozitív vagy negatív irányba módosíthat az adott ország sportdiplomáciájának hatékonysága, színvonala. Hazánk nem dicsekedhet különösebb sportdiplomáciai sikerekkel. Van egy-két személyiség, akit tisztelet övez a nemzetközi sportéletben, tagjai, vezetői különböző szerveknek,- bizottságoknak, őket talán két kezünkön is meg tudnánk számolni.Miként látják sportvezetőink a sportdiplomácia szerepét, jelentőségét, he'yzetét hazánkban, erről lesz szó a következőkben. Arra Is kitérünk, hogy 
játszhat-e szerepet egyetemünk —  s ha igen, miként — a sportdiplomácia fejlesztésében, a sportdiplomaták képzésében.

Kevés csapat büszkélkedhet 
azzal, hogy kiét esztendő alatt 
két osztállyal feljebb kerül. Ha 
mégis előfordul ilyen, az nagy 
bravúrnak számít. Ezt a párat
lan sikert mondhatja magáé
nak egyetemünk női kézilab- 
d a csapatja, amely a Budapest
III. osztályból felkerült aiz el
ső osztályba. Ebből az alka
lomból érdeklődtünk sikereik 
titka felől. Edzőjükkel — Bata 
Erzsébettel — sajnos, nem ta
lálkozhattunk, mert az olim
piára készülő magyar váloga
tott csapattal Franciaország
ban edzőtáborozik. Helyette a 
csapat kapitányával, Bábel Er
zsébettel beszélgettünk.

— H ogyan  é r ték e le d  az e l
m ú lt  k é t  év  te l je s í tm é n y é t?

— Eredményünkkel feltét
lenül elégedett vagyok, nem 
hiszem, hogy bárki is számít
hatott volna t-ríe a kellemes 
meglepetésre.

— S o k  m u n k á to k  fe k s z ik  
benne?

— Hetente kétszer tartunk 
edzést. Ez így önmagában nem 
is tűnik soknak, de figyelembe 
véve az edzéseken tanúsított 
igyekezetét és lelkesedést, úgy 
érzem, felér többé-kevésbé in
tenzíven végrehajtott tréning
gel.

— M ióta  já ts zo to k  eb b en  az 
összeá llítá sban?

— Ahhoz képest, hogy egye
temi csapat vagyunk, meglehe
tősen régen: kb. négy-öt éve. 
Közülünk többen már befejez
ték tanulmányaikat, de ennek

A Közgazdász szerkesztősége 
fotószakkört alapít! Végre ren
delkezésre áll fotósaink új la
borja, ahol minden együtt va* 
a foglalkozásokhoz. Várunk 
mindenkit akit vonzanak a 
fotózás rejtelmei. Némi gya
korlat nem hátrány,, de jöjje
nek az egészen kezdők is! Az 
új tehetségek útját lapunk fo
tósai, Fáth Péter, Pulai Árpád 
és Radványi Zsolt egyengeti. 
A jelentkezők megtanulják a 
fekete-fehér és a színes labo
ránst, a reprózást is. Jelent
kezni a Közgazdász szerkesz
tőségében (III. em. 381.) lehet, 
ugyanott tudhatjátok meg az 
első foglalkozás időpontját is.

m am m
A Marx Károly

Közgazdaságtudományi Egyetem 
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vezérigazgató

ellenére nem- lettek „hűtle
nek”.

— R e n d e lk e z te k  m eg fe le lő
u tá n p ó tlá ssa l?  - ’

— Sajnos a legnagyobb 
gondjaink ezen a téren mutat
koznak. Ezúton szeretném 
megragadni az alkalmat, hogy 
felhívjam a kézilabda iránt 
érdeklődő lányok figyelmét 
szakosztályunkra. Főleg al
sóbb évfolyamosok jelentkezé
sét várjuk, de mindenkit szí
vesen látunk: időszerű lenne 
a friss erő bevetése!

— H a llo tta m , p á lya g o n d ja i
to k  is v a n n a k .

— Valóban — mint általá
ban az egyetemi csapatok —, 
mi is pályagondokkal küzdünk. 
Különösen két évvel ezelőtt 
vált súlyossá a helyzet, mikor 
a László Kórház egyik napról 
a másikra felbontotta áz ad
dig érvényben levő szerződést. 
Szerencsére az orvosegyete
misták segítségünkre siettek 
és náluk kaptunk helyet. Idén 
is sikerült a testnevelési tan

széknek megállapodnia az 
OSC-vel, úgyhogy pályaprob
lémáink átmenetileg megol
dódtak . . .

— M ily e n  e lk é p ze lé se k k e l,  
re m é n y e k k e l  v á g to k  n e k i  az 
ú ja b b  b a jn o k i id é n y n e k ?

— Most a IX. kerületi TS ál
tal rendezett tornán veszünk 
részt, kilátásaink kedvezőek: 
jelenleg tíz csapat közül a má
sodik helyet foglaljuk el, de 
jó esélyünk van az első hely 
megszerzésére. A márciusban 
induló bajnokságban szeret
nénk becsülettel helyt állni, és 
bebizonyítani, hogy feljutá
sunk nemcsak a véletlennek 
volt köszönhető.

— T e rv e ite k h e z  so k  s ik e r t  
k ív á n u n k !

Ügy érzem, a lányok meg
érdemlik, hogy végezetül fel
soroljuk nevüket: Jónás Ilona, 
Mészáros Edit, Rácz Mária. 
Osdllag Erzsébet, Fejős Erzsé
bet, Juhász Ibolya, Lajter Jú
lia, Horváth Klára, Horváth 
Zsuzsa, Messina Györgyi, Ba
logh Rózsa, Nagy Éva, Győri 
Borbála.

— G ra tu lá lu n k !

A sportdiplomácia közvet
len, vagy áttételes hasznát az 
egyes sportágak nemzetközi 
szövetségein keresztül, szövet
ségeiben lehet igazán realizál
ni. Ezért kérdeztünk meg egy 
szakági vezetőt, aki természe
tesen csak a saját sportága 
tapasztalatairól beszélt. Dr. 
S zilá g y i G yörgy , az MLSZ 
nemzetközi bizottságának el
nöke (főállásban a KSH mun
katársa, mellékállásban a sta
tisztika tanszék docense):

— A sportdiplomácia tipi
kus háttértevékenység; nem 
jelenik meg a játékban, csak 
lehetőségeket használ ki. 
Sportdipi'omáciánk csúcstel
jesítményének azt tartanám, 
ha lényegesen befolyásolni 
tudnánk a nemzetközi labda
rúgó életet, méghozzá oly 
módon, hogy ez a nemzetközi 
és hazai labdarúgásra egy
aránt pozitívan hatna. Ilyen 
sikerünk volt az, amikor a 
Szepesi György által (még 
mint az MLSZ nemzetközi 
bizottságának elnöke) beter
jesztett javaslatot — az után
pótláskor 23-ról 21 évre való 
leszállítását — az egyik 
UEFA-kongresszuson elfogad
ták. Sajnos azonban az utóbbi 
években nj.em túl sok sport- 
diplomáciai sikert könyvelhet
tünk eh

A sportdiplomáciában nagy 
szerepe van a személyiségnek. 
Nem bővelkedünk sportd.iplo- 
matákban, olyan emberekben, 
akik a nemzetközi fórumokon 
megfelelően, tudják képvisel
ni színeinket. Ezek közé tar
tozott Barcs Sándor, aki az 
UEFA alelnöke volt.

Egyébként az erre a terü
letre alkalmas emberek kivá
lasztása és nevelése törekvé
sünk, egyúttal kötelességünk 
is, amint azt nemrégen a leg
felső párt- és állami szervek 
is határozatban io*Ialták.

A sportdiplomáciai — ha 
még oly hatékony is — ön
magában nem mindent old 
meg. Ha pedig a pályán nin
csenek eredmények, az a 
sportdiplomácia helyzetét, 'ki
látásait. hatékonyságát csak 
nehezíti.

Dr. K re sk a y  F erenc, egyete
münk nemzetközi kapcsola
tok tanszékének vezetője (ko
rábban az FTC elnökségi tag
ja is volt):

— Arról kellene beszélni, s 
úgy volna érdemes felvetni a 
kérdést is, hogy minden 
rendben van-e nálunk a 
sportvezetés területén. Jó 
sportvezetőkre lenne szükség, 
de ilyenek sajnos kevés szóm
ban találhatók, hiszen általá
ban a leggyengébb káderek 
kerülnek a sportvonalra. Ott 
a baj — amit szerintem Végh 
Antal remekül látott meg —,

hogy „túl sokan élnek a fut
ball ból, s nem a futballért”. 
Ezt a kört, persze lehet tágí
tani. Sportunk előrelépését a 
sportvezetés színvonalának 
javításában látom. Ami pedig 
a sportdiplomáciát illet?, az' a 
véleményem, nincs szükség 
arra, hogy kifejezetten sport
diplomatákat képezzünk, sem 
a TF-en, sem pedig a közgá
zon. (Mindezzel együtt, ismer
ve az igényeket, foglalkozunk 
azzal a gondolattal, hogy ké
pezzünk diplomatákat a sport 
területére is. Erre körülbelül 
2—3 év múlva kerülhet sor a 
posztgraduális képzés kereté
ben. Ez sem azt jelentené, 
hogy kifejezetten sportdiplo
matákat nevelnénk, hanem a 
sportban dolgozó, a sportban 
foglalkoztatott embereket — 
akik már elvégezték mondjuk 
a TF-vezetőképző tagozatát — 
továbbképeznénk, átképeznénk 
diplomáciai pályára (mint 
tesszük azt más szakmákban 
is, pi'. orvosokkal, stb.). A 
sportdiplomatáknak elsősorban 
a sportszakmát kell megta

nulniuk, s utána a diplomá
ciát. Egyébként minden dip
lomatával szembeni követel
mény a megfelelő politikai 
hozzáállás, a szakmai tudás, a 
vitaképes nyelvtudás (sport
ban az adott sportág hivata
los nyelvének ismerete, pl. 
vívás — francia stb.) a kap
csolatteremtő készség. Mind
ezen kívül nagyon fontos, 
hogy egy adott embert otthon 
mennyire vesznek komolyan, 
mennyire biztos a hazai hát
tere. mert csak ezután (a kel
lő otthoni tekintély után) ve
hetik komolyan az illetőt 
külföldön, például a nemzet
közi sportéletben.

Dr. C sanád i Á rp á d . az 
OTSH elnökhelyettese, a 
NOB tagja, és technikai ta
nácsadója:

— Divat lett a sportdiplo- 
mációról beszélni, írni. Né
hány kudarc után különösen 
sokszor emlegetik. Abból kell 
kiindulnunk, hogy a nemzet
közi sportszövetségekben, 
testületekben a szocialista or
szágok — sajnálatos módon 
— nem az őket megillető 
számban, sporteredményeik
nek megfelelő arányban kép
viseltethetik magukat A hu
szonhat olimpiai sportág 
közül csak a torna és a bir
kózás nemzetközi szövetségé
nek van szocialista országbeli 
elnöke (szovjet, illetve jugo
szláv). Ezen az arányon min
denképpen változtatni kelle
ne. Ami a magyar sportdip
lomáciát illett: nem értek 
egyet azza' az érveléssel hogy 
amelyik sportágban van 
„sportdiplomatánk” (szíve
sebben használom azt a kife

jezést, hogy nemzetközi szer
vezetben tevékenykedő sport
vezető), ott feltétlenül jobb 
lesz az eredmény. Nem va
gyok híve annak sem, hogy 
a nemzetközi szövetségekben 
levő embereinktől jogtalan 
előnyök szerzését várják el. 
Ugyanakkor erkölcsi köteles
ségük, hogy megvédjék iga
zunkat, jogos érdekeinket. 
Minden ellenkező állítással 
szemben úgy vélem, a ma
gyar sportdiplomaták jelentős 
része jól dolgozik. Vannak 
persze nehézségeink is. Ilyen 
például az anyagi háttér, 
amely nem mindig a szüksé
ges mértékben biztosított. Eb
ből . az következik, hogy kép
viselőink működési feltételeit 
nem tudjuk minden sportág
ban és minden szinten megte-' 
remteni, azaz „sportdiploma- 
táink” nem vehetnek részt 
nemzetközi testületük minden 
ülésén. Pedig a nagy pozíció 
csak megfelelő munkával ér
hető eV. A „levelező” funk
cionárius nem szerezhet kel
lő tekintélyt, ami az újravá
lasztásnál, az előbbre lépés
nél csökkenti az esélyt. Egy
re inkább jogos igény, hogy 
felkészült, jó „sportdipVoma- 
táink” legyenek. Ennek ér
dekében tudatos, tervszerű 
kiválasztásra és továbbképzés
re van szükség. Mi ezt több
féleképpen kívánjuk eVémi. 
Olimpiatörténeti szeminárium 
Indult az ELTE-kollégium- 
ban. A Testnevelési Főiskolán 
a tanár és sportvezetőképzés 
keretében a jövőben, a tervek 
szerint fakultatív tárgyként 
oktatják majd a nemzetközi 
sportpolitikát. Próbálkozunk a 
a közgázon is: az OTSH szí
vesen kötne megáll’apodást az 
egyetemmel, hogy az érdeklő
dő hallgatók a sport terüle
tén is végezhessenek szakmai 
gyakorlatokat. Feltétlenül 
hasznos lenne a posztgraduá
lis képzés keretében a sport 
területén már működő diplo
matákat továbbképezni, mint 
azt Kreskay Ferenc említette. 
Ügy vélem, az flymódon fel
készített emberekkel a jövő
ben még hatásosabb sport
diplomáciát folytathatnánk.

A kiválasztás, képzés és to
vábbképzés melVett ügyelni 
kell a vállalásra is. A meny- 
nyiségi növekedés nem növe
li fe’tétlenül a hatásfokot. A 
mennyiséget, nyilvánvalóan 
könnyebb is növelni, hiszen 
elég csak jelentéktelen funk
ciókat megszerezni — amik
ből újabban mind többet 
kreálnak egyes nemzetközi 
sportszövetségek. Nem becsü
löm le a számszerű növeke
dést. de elsősorban a minő
ség javulására ke'/l törekedni.

Borsi László

Janicsek Tamás
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